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Fotografija kaže preizkusno mesto za izvajanje preizkusa zanesljivosti 
elektronskih telefonskih aparatov ETA 85. V ospredju je naprava za avto
matsko krmiljenje preizkusa

Zaostrimo
boj
za kakovost

Najbrž ni prvič, da izpos
tavljamo geslo, češ da je 
treba poslej še bolj zaostriti 
boj za kakovost. Toda, četu
di je bilo o tem dosti govora, 
je vendar ta tema slejkoprej 
aktualna. Ugotavljamo na
mreč, da ni zadosten boj 
zgolj za količino, da je 
pomembna tudi rentabil
nost in še zlasti pomembna 
je kakovost. Kajti, brez 
kakovosti izdelek ne služi 
prav in zato, seveda, tudini- 
mat ustrezne cene.

To seveda velja še pose
bej, kadar gre za med
narodno tržišče, kjer zahte
vajo mednarodno kakovost 
z določenimi standardi; 
posebno pa je to pomemb
no v taki proizvodnji, kot je 
naša — v elektroniki in 
sorodnih vejah sedanje ra
znolike proizvodnje naše 
Iskre, kjer gre za natančne, 
precizne izdelke, ki so to le, 
če so res kvalitetni in 
precizni.

Zunaj meja smo lahko us
peli le, če smo ohranjali 
potrebno kakovost izdel
kov, če smo jo sproti prila
gajali napredku v tehnolo
giji. Obratno pa smo morali 
nekajkrat pogoltniti tudi kri
tiko in sprejeti zavrnjene 
pošiljke, ker kakovost ni us
trezala. Tudi zdaj se borimo 
za prodor in prodajo na 
zahodnih in vzhodnih trži
ščih. Med drugim se nam 
odpirajo perspektive v SZ — 
toda, izplavali ne bomo, če 
ne bomo sposobni ponujati 
res prvovrstne kakovosti.

V tem smislu smo imeli že 
nič koliko sestankov in 
sklepov, simpozijev in de
klaracij, s tem vprašanjem 
se ukvarjajo posebne komi
sije in podkomisije, a če ne 
bosta ustrezna zavest in 
zadostna volja prepojili de
la slehernega med nami, še 
vedno ne bo nič in še in še 
bomo ponavljali gesla o 
tem, da je treba zaostriti boj 
za kakovost-.

i Mara Ovsenik
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Rezultati primerjalne raziskave Inovativnih skupin v Sloveniji z japonskimi krožki kakovosti (II. del).

Splošne značilnosti Iskrinih krožkov za izboljšanje proizvodnje
Iz primerjalne analize dr. Akihire Ishikavve s Chuo Univerze v Tokiju in dr. Veljka 

Rusa smo že objavili nekatere značilnosti inovativnih skupin v Sloveniji, s posebnim 
poudarkom na Iskrinih krožkih za izboljšanje proizvodnje.

V tem delu povzetka raziskave se bomo ukvarjali s podpiranjem inovativnih 
skupin in potekom dejavnosti v njih. Nekoliko bomo tudi primerjali probleme, ki jih 
rešujejo krožki na Japonskem in pri nas in pogledali na nekatere ovire in perspek
tive razvoja inovativnih skupin pri nas. Naj ponovimo da je analiza temeljila na 
vprašalnikih za pospeševalce in vodje inovativnih skupin, ki so bili podobni vprašal 
nikom JUSE (Japonska zveza znanstvenikov in inženirjev) na Japonskem tako, da 
so rezultati primerljivi.

Podpora
Inovativnim
skupinam

Z dvema vprašalnikoma za 
pospeševalce in za vodje ID smo 
skušali ugotoviti, kolikšno in 
kakšno pomoč so prejemale inova
tivne skupine s strani vodilnih 
oseb, samoupravnih organov in 
sindikatov. Iz odgovorov pospeše
valcev sledi, da ja najbolj intenziv
na pomoč vodilnih, najmanj pa 
pomoč sindikatov. Pri sindikatih in 
pri samoupravnih organih še 
vedno prevladuje splošna, formal
na, ali pa moralna podpora inova
tivnim skupinam, ali pa odsotnost 
kakršne koli podpore, medtem ko 
lahko ugotovimo, da je pomoč vo
dilnih organov v dveh tretjinah 
delovnih organizacij aktivna in 
konkretna.

Organizacijske oblike pomoči so 
bolj pogoste, kot strokovne oblike 
pomoči. Oblike strokovne pomoči 
srečujemo pravzaprav samo pri vo
dilnih organih, ne pa tudi pri sam
oupravnih organih in pri sindika
tih, kar je tudi glede na sestavo in 
glede na funkcijo le-teh utemelje-

Organizacijske oblike pomoči so 
že dokaj raznolike. Pri vodilnih or
ganih najbolj pogosto naletimo na 
pomoč pri realizaciji predlogov, pri 
samoupravnih organih pa na 
vrednotenje in nagrajevanje pred
logov.

Pri strokovnih oblikah pomoči 
omenjajo vodje IS najbolj pogosto 
pomoč strokovnih služb, za katero 
poskrbijo vodilni organi in orga
nizacijo ustreznih informacij s st
rani vodilnih organov.

Sicer pa je tudi iz drugih 
odgovorov vodij IS očitno, da nudi 
nižji vodstveni kader precejšnjo 
podporo inovativnim skupinam. 
Kar 55% vodij IS je izjavilo, da 
njihovi neposredni nadrejeni ak
tivno podpirajo in tudi aktivno 
sodelujejo z IS. Če primerjamo ta 
podatek z rezultati japonske 
ankete, lahko ugotovimo, da le 
34,4% vodij IS trdi, da imajo ak
tivno podporo neposredno nad

rejenih. V japonskih podjetjih vo
dilni pomagajo vodjem IS v 
glavnem le tedaj, kadar jih le-ti za 
pomoč naprosijo. Glede na ta po
datek kaže, da so vodje IS v japon
skih podjetjih bolj avtonomni v re
guliranju IS aktivnosti.

Če pa pregledamo podobne 
odgovore slovenskih pospeševal
cev, lahko ugotovimo nasprotno: 
le-ti pravijo, da vodilni le redko 
dajejo sugestije, ali nasvete IS, 
medtem ko japonski pospeševalci 
menijo, da vodilni ljudje v japon
skih podjetjih občasno, ali celo 
pogosto dajejo sugestije in na
svete IS.

Če združimo oba podatka, lahko 
rečemo, da vodilni ljudje v sloven
skih podjetjih nudijo manj pomoči 
IS, kot vodilni ljudje v japonskih 
podjetjih, neposredno nadrejenim 
oz. mojstri pa nasprotno nudijo IS 
skupinam več podpore v sloven
skih podjetjih kot v japonskih. Ven
dar ta podpora nižjega vodstvene
ga kadra v slovenskih podjetjih ni 
takšna, da bi zmanjševala samo
stojnost IS. Iz primerjave odgovo
rov iz obeh dežel je namreč raz
vidno, da v japonskih podjetjih kar 
87% vodij' IS izjavlja, da obravna
vajo predvsem tiste probleme, ki 
jih je sugeriralo vodstvo, v sloven
skih delovnih organizacijah pa le 
25% vodij IS izjavlja, da obravna
vajo predvsem tiste probleme, ki so 
jih sugerirali vodilni.

Glede na to, da so IS v Sloveniji 
mlade in, da nimajo še dovolj iz
kušenj, domnevamo, da omenjena 
visoka stopnja samostojnosti ne 
vpliva nujno na večjo učinkovitost, 
njihovega dela.

Spontan značaj IS aktivnosti v 
slovenskih delovnih organizacijah 
pride še bolj do izraza tedaj, ko 
primerjamo odgovore res po n- 
dentov o tem, ali so IS samostojne, 
ali pa so vključene v kak širši 
sistem. V japonskih podjetjih ugo
tavljamo, da so IS v 67% podjetjih 
del širšega sistema (takoimeno- 
vanega sistema za celovito zagota
vljanje kakovosti) in, da so 
samostojen element le v 30% 
podjetij. V slovenskih delovnih or

ganizacijah je to razmerje 50 : 50, v 
polovici podjetij in to tistih, ki uva
jajo krožke za pospeševanje pr
oizvodnje, so IS povsem samo
stojne enote, v drugi polovici pa so 
vključene v širši sistem.

Premajhna integracija IS v širši 
sistem kontrole kvalitete, ali pa v 
širši sistem inovativne dejavnosti, 
lahko vpliva na manjšo učinko
vitost njihovega dela, saj zaradi 
neintegriranosti lahko pogosteje 
pride do tega, da predlogi IS ni
majo prave podpore v širšem 
sistemu.

Prav iz tega razloga smo se v Isk
ri odločili in priprave so v teku, da 
uvedemo tako imenovani sistem 
celovitega zagotavljanja proizvo
dov in storitev, katerega pomem
ben del so tudi krožki za izb
oljšanje proizvodnje.

Delovanje
Oglejmo si zdaj tudi značilnosti 

delovanja IS. Pogostost sestankov 
je približno takšna, kot v japonskih 
podjetjih: večina IS ima sestanke 
dvakrat mesečno. Sestanki trajajo 
običajno eno uro. Tudi po dolžini 
sestankov se slovenske IS ne razli
kujejo od japonskih. Med obema 
deželama pa so razlike glede časa 
sestankov. V slovenskih delovnih 
organizacijah ima kar 82% IS ses
tanke med rednim delovnim časom, 
medtem ko ima sestanke med de
lavnim časom na Japonskem le 
59% IS. Ostale skupine imajo ses
tanke pred, ali pa po delovnem 
času, nekatere celo med vikendom. 
Razumljivo je tedaj, da je med 
japonskimi IS več tistih, ki imajo 
plačane sestanke s strani vodstva 
podjetja: okoli 70 članov IS, ki 
imajo sestanke izven delovnega 
časa, dobi plačane nadure, ali pa fi
nančno kompenzacijo, ki je uve
ljavljena na kak drug način.

Udeležba na sestankih IS je na 
Japonskem boljša, kot v Sloveniji: 
v Sloveniji je le 24% '3 ’ katerih je 
udeležba članov na ■ .ankih pra
viloma več kot 90%, medtem ko je 
na Japosnkem takšnih IS kar 62%. 
Seveda pa iz tega podatka ne

Ul Iskra

smemo sklepati, da je udeležba 
članov na sestankih IS nizka, saj v 
več kot 3/4 IS prisostvuje ses
tankom nad 80% članov.

Toda če je prisotnost na sestan
kih boljša v japonskih IS, je po dru
gi strani aktivnost članov na ses
tankih IS v Sloveniji večja: v Slove
niji je kar 54% takšnih IS, v katerih 
več kot 80% članov sodeluje v raz
pravah na sestankih, medtem ko je 
na Japonskem le 29% takšnih IS. 
Zdi se, da je večja aktivnost v 
slovenskih IS posledica dejstva, da 
je članstvo v njih prostovoljno in ne 
obvezno, kot je to primer v japon
skih podjetjih. Prostor, v katerem 
so sestanki IS je prav tako različen: 
v japonskih podjetjih so sestanki 
najpogosteje na delovnem mestu, 
ali pa v skromnih prostorih, ki so tik 
delovnega mesta, medtem ko so 
sestanki IS v slovenskih delovnih 
organizacijah najpogosteje v sej
nih sobah. Verjetno jetotudi posle
dica sorazmerno maloštevilnih IS v 
Sloveniji, saj si je mesto sestanka 
pri večjem številu IS težko zamisliti 
zunaj neposrednega delovnega 
okolja.

Če bi merili učinkovitost IS po 
številu rešenih problemov, bi lahko 
rekli, da se slovenske IS ne razli
kujejo od japonskih po učinko
vitosti. V enih in drugih se rešujejo 
povprečno po 3 probleme na leto.

Uspehe svoje dejavnosti posre
dujejo IS širši javnosti v obeh deže
lah. V Sloveniji je izjavilo več kot 
pol vodij IS, da so v zadnjem letu 
vsaj enkrat predstavili uspehe 
svoje dejavnosti v delovni orga
nizaciji in izven nje.

Podobno je tudi v japonskih IS: 
IS predstavljajo svoje uspehe na 
ravni obrata 2,5 krat letno, na ravni 
celotne firme pa 1,4 krat letno. Ka
dar predstavljajo uspehe IS na rav
ni celotne firme, tem predstavi
tvam praviloma prisostvujejo tudi 
vodstva firm (v 93% primerov).

Podobno ravnanje opažamo tudi 
v Sloveniji: tudi tu prisostvujejo jav
nim predstavitvam uspehov IS na 
ravni DO, ali celo SOZD vodilni 
ljudje. O uspehih poroča na javnih 
predstavitvah običajno tisti član IS, 
ki ga sporazumno izvolijo: to velja v 
večini primerov tudi za predsta
vitve na ravni celotne firme, ali pa 
SOZD. Večina vodij IS meni, da je 
javno poročanje o uspehih IS ko
ristno. V Sloveniji meni 90% vodij 
IS, da so takšne predstavitve na 
ravni TOZD, ali DO koristne. Raz
like med vodji IS v Sloveniji in vodji 
IS na Japonskem pa so očitne 
glede aspiracij: na Japonskem so 
vodje IS v glavnem zadovoljni s šte
vilom predstavitev na obeh ravneh, 
v Sloveniji pa je očitna potreba vo
dij IS po tem, da bi bile te predsta
vitve še pogostejše. Več sestankov
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Prostovoljno delo ni dovolj cenjeno

si želijo iz dveh razlogov: zaradi te
ga, ker takšna javna predstavitev 
žeto motivira člane IS in zato, ker 
pomenijo takšne predstavitve tudi 
dragoceno nabiranje izkušenj.

Tukaj se moramo vključiti v por
očilo s kratkim dopolnilom glede 
na organizacije Iskre. Pri nas- je 
predstavitev izključno na ravni 
vodstva obrata, ali TOZD. Konkre
tnih predstavitev nismo imeli. To 
nas opozarja na dvoje, ali se vods
tva na teh organizacijskih ravneh 
ukvarjajo samo z »višjimi« proble
mi in za krožke nimajo časa ali pa, 
kar je še bolj verjetno, saj je znano, 
da je večina naših krožkov ses
tavljena iz delavcev v proizvodnji in 
montažah, da že sami člani krožka 
menijo, da njihovi predlogi »niso 
nič posebnega« in premajhne 
rešitve za tako raven.

Prepričan sem, da moramo najti 
tudi pri nas v Iskri možnosti in 
oblike za širše prikazovanje in 
predstavitve s pomočjo krožkov 
doseženih rezultatov.

Za izmenjavo izkušenj med sami
mi IS na Japonskem organizirajo 
posebne sestanke. Takšne ses
tanke med IS znotraj obrata ima na 
japonskem več kot polovica IS, več 
kot četrtina pa jih ima tudi na ravni 
celotnega podjetja. Ti sestanki so v 
glavnem posvečeni problemom 
koordiniranja in reguliranja inova
tivne dejavnosti znotraj IS. Tu so 
razlike med deželama zelo velike, 
saj so v Sloveniji takšni sestanki 
med IS zelo redki.

Prav tako je velika razlika med 
deželama glede publiciranja rezul
tatov aktivnosti IS v časopisju. Na 
Japonskem izdaja kar 44% IS svoje 
posebne publikacije o . inovativni 
dejavnosti. Te publikacije izhajajo 
v polovici primerov več kot šest 
krat na leto in s tem zagotavljajo 
redno ter kontinuirano obveščanje 
o inovativnih dosežkih. V Sloveniji 
še ni mogoče najti časopisov, ki bi 
bili posebej namenjeni inovativni 
dejavnosti IS, so pa primeri, da so 
rezultati IS objavljeni v glasilu 
delovne organizacije. Očitno je, da 
s tega vidika obstajajo dokaj velike 
možnosti v Sloveniji, saj ima skoraj 
vsaka DO svoje glasilo.

Na osnovi dogovora z ured
ništvom našega glasila Iskra bomo 
tudi v našem glasilu pripravili 
stalno rubriko za objavljanje inova
cijskih dosežkov. Rubrika, ki bo 
imela stalen naslov »Krožki za izb
oljšanje proizvodnje«, bo sestavlje
na iz več delov. V začetku bo ses
tavljena tako, da bo v prvem delu 
nekaj besed o dejavnostih, lastnos
tih in načinu dela naših krožkov, v 
drugem delu pa opis krožka iz neke 
OZD z opisom rešenega problema 
in podatki o doseženih rezultatih.

Tako se bo tudi glasilo Iskra ak
tivno vključilo v širjenje naše 
metode za pospeševanje inventiv
nosti.

Lotar Kozina

Začetki mladinskega pros
tovoljnega dela segajo globo
ko v zgodovino razvoja Jugo
slavije. Prve akcije so se začele 
že v začetku leta 1941, ko so 
mladi prostovoljci ustanovili 
delovni vod, ki je štel 17 mla
dincev, ki so delali, rušili proge 
in ceste (Oštrelj SR Srbija).

Kasneje so na osvobojenih 
ozemljih delovale mladinske 
delovne brigade, ki so poma
gale partizanski vojski sekati 
drva, pobirati krompir, žito, 
pšenico in drugo.

Na koncu druge svetovne vojne 
je bila Jugoslavija porušena, nujno 
potrebna obnove. Z obnovo pa so 
se prve pričele prav mladinske 
delovne brigade. Iz tistih časov se 
spominjamo prve mladinske de
lovne akcije za obnovo proge 
Brčko—Banoviči, kjer je v treh 
mesecih sodelovalo 62.268 briga
dirjev iz Jugoslavije in kar 1.833 
brigadirjev iz tujine. Tu sta še progi 
Šamac — Sarajevo, na kateri so bi
la dela končana 13 dni pred rokom 
in proga Nikšič — Titograd. Briga
dirji niso delali le na prograh in tra
sah, gradili so tudi tovarne. Tako 
sta zrasli tovarna Ivo Lola Ribar v 
Železniku in Tovarna parnih kotlov 
v Zagrebu in še katera. Delali so tu
di na zahtevnejših deloviščih, kot 
sta bili avtocesta Zagreb — Beog
rad in hidrocentrala Mavrovo v 
Makedoniji. V Sloveniji so brigadi
rji zgradili našo, slovensko Gorico.

Danes mlade generacije želijo s 
prostovoljnim delom neposredno 
prispevati h krepitvi materialne 
osnove samoupravljanja. Izhodi
šča in cilji prostovoljnega dela 
mladih temeljijo na treh predpos
tavkah: Prvič — da se mladi na- 
vzamejo delovnih navad, torej 
delovnega značaja, drugič: da se 
mladi pripravljajo na potrebe 
družbe, vzgojnega značaja in tret
jič: da se mladi aktivno vključujejo 
v proces samoupravljanja.

Mladinsko prostovoljno delo je 
treba prilagoditi družbenim potre
bam in zahtevam. Tako je zdaj naj
pomembnejša izgradnja gospo
darsko zaostalih in nerazvitih 
predelov Slovenije, kot so Koz
jansko, Goriška Brda in nekatera 
območja v Prekmurju.

Danes že marsikje teče voda, 
ceste so urejene, krajani irriajo 
telefon in elektriko. Vse to sd zgra
dili prav brigadirji na svojih akci
jah. V Sloveniji imamo šest zveznih 
in šest republiških delovnih akcij. 
Delovanje mladinskih delovnih ak
cij je urejeno s posebnim samou
pravnim sporazurgom in z družbe
nim dogovorom o financiranju 
mladinskih delovnih akcij v naši 
ožji domovini.

Kljub ugodnostim, ki so jih dele
žni brigadirji, mladinsko prosto
voljno delo v Sloveniji ni dovolj 
cenjeno, če primerjamo funkcioni
ranje naših centrov za mladinsko 
prostovoljno delo z drugimi v 
domovini.

V ZSMS smo se dogovorili, da so 
MDA pomembna kadrovska šola 
mladinske organizacije in družbe 
nasploh; da ne ponavljamo, da so 
MDA pomembna stopnica pri 
izmenjavi izkušenj med mladinski
mi organizacijami po svetu.

Če smo iskreni, moramo prizna
ti, da je ZSMS osamljena pri orga
niziranju takih »prireditev«, preveč 
osamljena v prizadevanju, da bi 
rešila številne probleme prosto
voljnega dela. Po drugi strani pa 
mladim očitajo, da le-tega ne znajo 
dobro organizirati. Vedno teže je

brigado popestriti s študenti in di
jaki tako, da nam brigade dajo 
občutek, da so zgolj pionirske.

Zaradi takih zmotnih pogledov, 
ki jim ne vidimo konca v bližnji 
prihodnosti, je socialistična zveza 
prevzela del odgovornosti za 
ponovno okrepitev in cenjenost 
mladinskega prostovoljnega dela v 
naši republiki. Ne bi pa bilo odveč, 
če bi socialistični zvezi priskočila 
na pomoč tudi sindikat in zveza 
komunistov.

V stanju, v kakršnem smo se zna
šli, ko kupna moč potrošnika in 
njegov življenjski standard padata, 
se vsak, ne le mlad človek, peha za 
čim boljšim zaslužkom. Zato ni 
čudno, da smo na udarništvo in 
prostovoljno delo v večji meri že 
pozabili.

Rok Živkovič

ISKRA — Industrija baterij ZMAJ 
Ljubljana, Stegne 23
Na podlagi 22. člena Zakona o delovnih razmerjih in skladno z 
določbami statuta in Pravilnika o delovnih razmerjih delovne 
skupnosti skupnih služb delavski svet DSSS ponovno razpisuje 
dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi
— za vodenje področja kontrole kakovosti 
(ni reelekcija)
Kandidati morajo poleg splošnih zakonskih pogojev in pogojev iz 
'družbenega dogovora o oblikovanju in izvajanju kadrovske 
politike na območju ljubljanskih občin izpolnjevati še naslednje 

da imajo visoko, ali višjo izobrazbo tehniške smeri in nad 4 leta 
ustreznih delovnih izkušenj ter aktivno znanje angleškega ali 
nemškega jezika.

Kandidat bo izbran za mandatno dobo 4 let.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejemamo 15 dni 
po objavi razpisa na gornji naslov, s pripisom »za razpisno 
komisijo«.
Kandidate bomo o odločitvi delavskega sveta obvestili v 60 dneh 
od poteka razpisnega roka.

Komisija za delovna razmerja objavlja prosta dela in naloge

Delovna skupnost skupnih služb

1. Varnostnega inženirja
Pogoj: višja izobrazba — varnostni, strojni, kemijski, ali elektro 
inženir, republiški strokovni izpit o VPD po 17. členu RZVD, 5 let 
delovnih izkušenj s področja varstva pri delu.
Poskusno delo traja 60 delovnih dni.

2. Finančnega administratorja
Pogoj: poklicna šola — finančni administrator, administrator, eno 
leto delovnih izkušenj pri. finančno-administrativnih delih. 
Poskusno delo traja 30 delovnih dni.

3. Voznika tovornjaka
Pogoj: voznik tovornjaka — C in E kategorije, 2 leti delovnih 
izkušenj. Poskusno delo je 40 delovnih dni.

TOZD Specialne baterije Šentvid pri Stični 

1. Kemijski delovodja
Pogoj: srednja izobrazba strojne, ali kemijske smeri in 3 leta 
delovnih izkušenj na samostojnih strokovnih delih v proizvodnem 
procesu.
Interesenti naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev na gornji naslov v roku 8 dni po objavi.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po končanem zbiranju 
prijav.
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Razgovor z ing. Mitjo Borkom in Mitjo Povodnom

Potrditev domačega znanja
O preskušanju telefonskih aparatov in konstrukciji preskusnega radija

Pogosto drago plačujemo inozemskim preskuše- 
vališčem preskuse, ki bi jih z nekaj sodelovanja in 
dobre volje lahko izvedli doma, v okviru Iskrine 
delovne organizacije IKM. Da je temu res tako, sta 
nam potrdila tudi naša današnja sogovornika ing. 
Mitja Borko, strokovni sodelavec laboratorija za 
elektronske naprave in Mitja Povoden, sodelavec 
klimo-mehanskega laboratorija, ki je hkrati konst- 
rukter novega orodja za preizkušanje zanesljivosti 
telefonskih aparatov s tastaturnim izbiranjem. Pre
skusno orodje so iz domačih elementov in z domačim 
znanjem izdelali doma, preskus pa je pokazal in do
kazal, da lahko doma hitreje in kakovostno opravimo 
tudi tako zahtevne preizkuse, kot so preizkusi 
zanesljivosti.

Kaj sta nam povedala naša 
sogovornika?

Ena izmed temeljnih de
javnosti IKM je preizkušanje 
kakovosti in zanesljivosti. V 
okviru te, pogosto zahtevne 
dejavnosti, ki zahteva tudi 
teamsko delo, si tudi dejavnost 
zanesljivosti počasi, a zanes
ljivo utira pot. Med DO, ki siste
matično prehajajo h ugotavlja
nju zanesljivosti svojih pr
oizvodov, sodi prav gotovo tudi 
DO Telematika. Primer takega 
sistemskega prehoda h ugota
vljanju kakovosti in zanes
ljivosti je tudi elektronski 
telefonski aparat ETA 85. Že v 
fazi razvoja so v DO Telemati
ka prešli h ugotavljanju zanes
ljivosti. V IKM smo tedaj nare
dili napoved zanesljivosti (prek 
matematičnih modelov, do 
osnovnih parametrov o zanes
ljivosti). Tedaj smo v osnovi 
vedeli, koliko približno bo 
zanesljiv telefon, ki smo ga 
pozneje tudi testirali.

Zdaj zaključujemo II. fazo in 
smo v ugotavljanju zanes
ljivosti telefona vsekakor prišli 
korak naprej. Pred kratkim 
smo končali preizkus zanes
ljivosti telefona, ki je pravza
prav določilni preizkus, s 
pomočjo katerega ugotavlja
mo parametre zanesljivosti.

In kako poteka preizkus?
Preizkus obsega predvsem 

dve fazi, načrtovanje preiz
kusnega cikla z modeliranjem 
značilnih obdobij življenjske 
dobe preizkušanega izdelka 
(upoštevanje IEC publikacije 
605) in samo izvajanje preizku
sa.

V prvi fazi smo modelirali 
obdobje transporta in obdobje 
uporabe telefona, za obe pa 
velja, da je treba določiti 
osnovne klimatske in elekt
rične obremenitve, kot na 
primer temperaturo, vlago, vib
racije in padce, pač tiste 
obremenitve, ki so v življenju 
telefona možne, značilne in 
najbolj verjetne.

Samo delovanje in uporabo 
telefonov pa lahko modeliramo 
s fazami izbiranja klicnih šte
vilk, sprejemanja poziva, raz
govora in mirovanja. Za izved
bo tega, takoimenovanega 
delovnega cikla smo v IKM 
konstruktirali posebno preiz
kusno orodje, na katerem se 
avtomatično odvijajo omenjene 
faze.

In za kakšno orodje gre?
Gre za elektromehansko 

orodje, ki omogoča, da se na 
desetih telefonih hkrati odvi
jajo faze dviganja in spuščanja 
pogovorke, izbiranja poljubne 
klicne številke • s hkratnim 
beleženjem oddanih impulzov 
ter sprejemanjem poziva.

En tki. cikel traja 8 minut. V 
času preizkusa, ki je sicer pote
kal 5 mesecev, se je v 13 tednih 
zvrstilo skupno 112.000 6- 

minutnih ciklov. Pri preizkusu 
zanesljivosti smo beležili po
datke o katastrofalnih odpove
dih, degradacijah delovanja in 
zatajitvah.

Kako pa ste preizkus sprem
ljali?

Sproti smo beležili stanje in 
rezultate obdelovali po ustrez
nih postopkih, ki so nas

privedli do osnovnih paramet
rov o zanesljivosti, oz. tehniško 
povedano, o točkovni in inter
valni oceni pogostnosti odpo
vedi in časa do, oz. med 
odpovedmi.

In kakšni so rezultati? Je 
telefon dober?

Vsekakor, rezultati preizku
šanja pričajo o solidni zanes
ljivosti telefona in potrjujejo 
rezultate napovedi.

Orodje za preskus ste izdela
li sami?

Da, v celoti. Orodje, ki smo 
ga naredili, lahko uporabljamo 
ne-le za preizkus zanesljivosti 
celotnega telefona, ampak v 
posameznih primerih tudi za 
ugotavljanje življenjske dobe 
dekadnih tastatur. Tastature, 
vgrajene v moderna telefona 
ETA 80 in ETA 85 so 
tehnološko nov izdelek. Gre za 
tastature s tki. gumasto blazino. 
Prav na tem orodju lahko ugo
tavljamo, kakšne spremembe, 
npr. degradacije kontaktne up
ornosti, lahko povzroče me
hanske obremenitve, pri kate
rih na vsaki tipki opravimo npr. 
milijon pritiskov (na vsej tasta- 
turi torej 10 milijonov pritiskov).

Morda še nekaj besed o preiz
kusnem orodju?

Četudi je bil narejen projekt za 
orodje, ki naj služi enkratnemu 
preizkusu, se je izkazalo, da je 
orodje vzdržalo tudi dodatna preiz
kušanja in pokazalo, da ustreza 
celo za bistveno bolj zahtevne 
preizkuse od načrtovanega. Seve
da. mora sleherno preizkusno 
orodje vzdržati dlje kot preiz- 
kušanec. Ta preizkusna naprava je 
danes izdelana kot univerzalno 
orodje in ni namenjena le enovrs
tnim preizkusom, ampak jo lahko

prilagodimo še drugim telefon
skim aparatom in elementom.

Če poudarimo še to, da so bili 
pogoji za preizkus ekstremni, tako 
glede klimatske, mehanske in 
električne obremenitve je jasno, da 
se je telefon izkazal kot ustrezen, 
prav tako pa se je kot ustrezno iz
kazalo tudi doma narejeno orodje. 
Vsekakor je to izdelano orodje do
kaz, daje tudi naosnovi domačega 
znanja in iz domačih elementov 
možno izvesti preizkus, za kakrš- 
ega običajno preizkuševalce išče
mo v tujini, kjer bi tak preizkus tra
jal dlje, hkrati pa bi bil tudi bistveno 
dražji.

Ste imeli ob konstrukciji kakšne 
probleme?

Smo. Pa ne tehniških, ali 
strokovnih, ampak nabavne. Ta 
problem pa poznate, kajne? Pogo
sto preprosto sploh ne pridemo do 
elementov, ki jih potrebujemo za 
nek preizkus, ali pa jih čakamo v 
nedogled.

In kakšen je smisel in namen teh 
preizkusov in preverjanj?

Je predvsem v ugotavljanju vzdr
žljivosti, mehanske in klimatske 
odpornosti preizkušancev, skratka 
v ugotavljanju kakovosti in zanes
ljivosti elementov in naprav.

In kaj bi povedali ob koncu?
Morda bi ob koncu poudarili, da 

se v Iskri utrjuje počasi, a vendarle, 
spoznanje o pomenu kakovosti in 
zanesljivosti za razvoj in uspeh 
moderne organizacije kot je Iskra.

Ob tem bi spet morali pohvaliti 
odnos DO Telematika iz Kranja do 
tovrstnih problemov, saj kažejo 
dosti dobre volje za sodelovanje, ki 
je vpleteno v nenehno prizade
vanje, da se z visoko kakovostjo in 
zanesljivostjo potrdijo tudi izven 
naših meja. Zgleden primer njiho
vega prizadevanja je tudi nov 
telefon ETA 85. In za take rezultate 
si gotovo vsi prizadevamo in si jih 
želimo. Mara Ovsenik

Elektromagnetni prsti v delovnem položaju, preizkusno orodje pa 
prikazuje fotografija na naslovni strani
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Inventivna dejavnost v letu 1984
Mirno lahko zapišemo, da je bila 

lanska invetivna dejavnost v Se
miču na dostojni ravni. Tako se je 
odbor za izume, tehnične izb
oljšave in koristne predloge lani 
desetkrat sestal in na svojih sejah 
obravnaval prispele inovacijske 
predloge in ostalo problematiko s 
tega področja.

Lani je odbor obravnaval 24 
predlogov za najrazličnejše izb
oljšave v proizvodnji. Izmed ome
njenih 24 predlogov je dva predlo
ga zavrnil, 14 jih je obračunal, osta
li predlogi pa so še v postopku.

Izračunana gospodarska korist 
inovacijske dejavnosti je lani 
znašala 12.054,960 dinarjev in 
seveda še ni dokončna, ker je še 
več predlogov v postopku. Kljub 
temu pa v Semiču ocenjujejo, da 
bo čista gospodarska korist od 
inovacij znašala v letu 1984 kakih 
petnajst milijonov novih dinarjev.

Tako so lani izplačali tudi deset 
denarnih nagrad, ki so znašale 
152.070,50 dinarja. Ostale nagrade 
v skupni vrednosti kakih 400.000 
dinarjev pa bodo izplačali takoj, ko 
bo lahko izračunana dokončna 
gospodarska korist posameznega 
predloga.

Odbor se je tudi vključil v 
razreševanje problema kritične 
embalaže (tako transportne, kot 
prodajne) in je imenoval svoj tim, ki

naj bi v najkrajšem času predložil 
rešitve tega problema.

Ce ob lanskoletni bilanci inova
cij pogledamo še samo strukturo 
inovatorjev, vidimo, da prijavljajo 
inovacije le delavci iz neposredne 
proizvodnje in s poklicno izob
razbo (vzdrževalci, orodjarji in de
lavci v montaži), torej delavci, ki se 
pri svojem delu konkretno soočajo

z določenimi problemi in jih tudi 
sami skušajo z raznimi izboljšava
mi po svoje razrešiti. Vsi prispeli 
predlogi so bili zgolj naključnostne 
inovacije, to je, do njih je prišlo 
nenačrtno.

Zato je pa tem bolj zaskrbljujoče, 
da med inovatorji ni bilo niti enega 
predlagatelja z visoko, ali višjo 
izobrazbo, medtem ko so predla

gatelji s srednjo izobrazbo prava 
redkost. Zagotovo je to dejstvo 
posledica mišljenja, da strokovnja
ki s svojega področja niso upra
vičeni prijavljati inovacijskih pred
logov, ker pač takšni predlogi so
dijo v njihovo službeno dolžnost. 
To je zagotovo zmotno in nepra
vilno gledanje na pospeševanje in 
vzpodbujanje inovacijske dejavno
sti.

Predvsem pa je pomembno, me
nijo v Semiču, da moramo razloče
vati, kaj je rutinsko in neustva
rjalno delo od inovacijskega dela 
in seveda inovacijsko delo tudi sti
mulirati. S takšnim mišljenjem in 
odnosom bi morali enkrat za vselej 
prekiniti in se začeti obnašati tako, 
kot se vedejo v razvitem svetu. Le 
tako bi namreč zainteresirali 
strokovni kader v delovni orga
nizaciji (razvijalce, konstruktorje, 
tehnologe in ostale strokovne de
lavce), da bi znanstveno in načrtno 
razreševali tehnološke probleme.

Za konec pa še pravijo, da je tre
ba razmisliti ob dejstvu, da si 
dajemo vedno za vzgled Japonce z 
največjim številom inovacij na 
določeno štgvilo zaposlenih in se 
vprašati: »Ali mar Japonci nimajo 
nobenih službenih dolžnosti, da 
zmorejo prijaviti toliko inovacij?«

D. 2.Linija za montažo SMM-103 v Semiču

SOZD Iskra,
Izobraževalni center Ljubljana

razpisuje specialistično izpopolnjevanje izobrazbe po programu:

Računalniško podprta simulacija 
poslovnega odločanja za 6. ZT šolo
v času od 30. 5. — 1. 6. 1985

Specialistično izpopolnjevanje z uporabo računalnika, sprem
ljevalca sodobnosti, ki bo prvič uporabljen v programu 
izobraževanja delavcev v mednarodnem poslovanju Iskre, je 
namenjeno udeležencem 6. Zunanjetrgovinske šole v Iskri.

Vodenje poslovanja v konkurenčnem boju je izredno zahtevna 
naloga. Sim&acija poslovnega odločanja bo omogočila, da bodo 
udeleženci odločali o poslovanju podjetja, spoznali posledice odl
očitev in jih tudi popravljali. Rezultati poslovanja bodo primerjani s 
plani poslovanja, ki bodo izdelani za obdobje 3 let v naprej. Poslov
na igra bo dala odgovor na to, katera skupina udeležencev je bila 
najbolj uspešna pri vodenju podjetja v enakih pogojih tekmovanja 
med enakimi podjetji.

Ste pripravljeni napredovati v strokovnem vodenju o poslovnem 
odločanju?

VSEBINA:
1. Obrazložitev zasnove igre
2. Oblikovanje politike podjetja in konkretizacije letnih planov
3. Izvajanje simulacije v normalni podjetniški konkurenci 
NOSILEC PROGRAMA: SOZD Iskra, Izobraževalni center, 
Ljubljana
VODJA PROGRAMA: Bogdan Pelc, dipl. ekon.
ČAS IN KRAJ: s programom specialističnega izpopolnjevanja 
bomo pričeli 30. 5.1985. Zaključek predvidevamo 1.6. 1985 ob 12. 
CENA: v ceno 19.500.— so vključeni vsi stroški izobraževanja. Za 
navedeno ceno bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane 
prijavnice. Potne stroške si uredijo udeleženci v svojih TOZD, oz.

PRIJAVE:
Prijavnice pošljite najkasneje do 12.4.1985 na naslov SOZD Isk

ra, Izobraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XI — Sonji 
Vrhovec.

Podrobnejše informacije dobite na tel. št.: 061/222-212. int.: 35- 
93 pri Bogdanu Pelcu.

SOZD Iskra, Izobraževalni center Ljubljana
razpisuje specialistično izpopolnjevanje strokovne izobrazbe po 
programu:

računalniško podprta simulacija 
poslovnega odločanja za 5. ZT šolo
v času od 6. 6. — 8. 6. 1985

Specialistično izpopolnjevanje z uporabo računalnika, sprem
ljevalca sodobnosti, ki bo prvič uporabljen v programu izobraževa
nja delavcev v mednarodnem poslovanju Iskre, je namenjeno 
udeležencem 5. Zunanjetrgovinske šole v Iskri.

Vodenje poslovanja v konkurenčnem boju je izredno zahtevna 
naloga. Simulacija poslovnega odločanja bo omogočila, da bodo 
udeleženci odločali o poslovanju podjetja, spoznali posledice odl
očitev in jih tudi popravljali. Rezultati poslovanja bodo primerjani s 
plani poslovanja, ki bodo izdelani za obdobje 3 let v naprej. Poslov
na igra bo dala odgovor na to, katera skupina udeležencev je bila 
najbolj uspešna pri vodenju podjetja v enakih pogojih tekmovanja 
med enakimi podjetji.

Ste pripravljeni napredovati v strokovnem vodenju o poslovnem 
odločanju?

VSEBINA:
1. Obrazložitev zasnove igre
2. Oblikovanje politike podjeta in konkretizacije letnih planov
3. Izvajanje simulacije v normalni podjetniški konkurenci 
NOSILEC PROGRAMA: SOZD Iskra Izobraževalni center
Ljubljana
VODJA PROGRAMA: Bogdan Pelc, dipl. ekon.
ČAS IN KRAJ: S programom specialističnega izpopolnjevanja 
bomo pričeli 6. 6. 1985. Zaključek predvidevamo 8. 6 1985 ob 12. 
CENA: V ceno 19.500.— so vključeni vsi stroški izobraževanja. Za 
navedeno ceno bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane 
prgavnice. Potne stroške si uredijo udeleženci v svojih TOZD, oz.

PRIJAVE: Prijavnice pošljite najkasneje do 5. 4. 1985 na naslov 
TOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XI, 
Sonji Vrhovec.

Podrobnejše informacije dobite na tel. št.: 061/222—212, ali 
061/213-213, int.: 35-93 pri Bogdanu Pelcu.
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T.3 Iskra Iški d

Ivan Fink:
Telematika Iskri Sp ioi €1 A! ca

temou
Znano je, da je Iskra Telematlka v preteklem desetletju premalo vlagala v svoj razvoj, zato je 

bistveno zaostala za razvojem v svetu. Že dlje tečejo prizadevanja, da svoj zaostanek nadoknadi, 
tako z lastnim znanjem, kot z nakupom tujega znanja.

Iji na modularni gradnji in distri
buiranem procesiranju. Osrednji 
del sistema predstavlja avtonomno 
digitalno skupinsko stikalo, na 
katero so priključeni različni mo
duli z lastnimi mikroprocesorji. 
Sistem nima centralnega proceso
rja in markerja, mehanizem za 
vzpostavitev poti skozi digitalno 
skupinsko stikalo je vgrajen v 
vsakem elementu stikala. Tako 
distribuirana organizacija naredi 
sistem varen pred popolnim iz
padom. Skozi digitalno skupinsko 
stikalo se vzpostavljajo govorne, 
oz. podatkovne poti pa tudi infor
macijske poti, ki so potrebne za 
izmenjavo informacij med moduli.

Sistem 12 ima trenutno 22 razli
čnih modulov. V skladu z zahteva
mi tržišč in omrežij pa je možno 
vanj vgraditi nove module in s tem 
nove funkcije, ki so neodvisne od 
obstoječih.

Pri programski opremi (sof- 
tware) so uporabljene sodobne 
metode gradnje. Zato je oprema 
enostavna za razumevanje, lahko 
jo je vzdrževati, poleg tega pa 
omogoča uvajanje novosti na 
področju aparaturne in prog
ramske opreme, ne da bi bistveno 
posegali v obstoječi sistem.

Sistem pokriva vse hierarhične 
ravni. Obsega lokalne, podeželske, 
rajonske, tandem, tranzitne, med
narodne in kombinirane lokalne — 
tandem in lokalne — tranzitne 
centrale, poleg tega pa tudi raz
lične podsisteme, kot so nadzoro
vane centrale, oddaljene naro
čniške enote, podsistemi za testi
ranje naročniških in prenosniških 
vodov, funkcije telefonistk ipd. K 
sistemu sodi tudi center za upra
vljanje in vzdrževanje telekomuni
kacijskega omrežja.

Sistem 12 je ekonomičen pri 
manj kot 100 naročnikih, krati pa 
enakomerno razširljiv do 100.000 
naročnikov. Sposoben je komuti- 
rati 250.000 Eri prometa in obdelati 
750.000 pozivov v glavni prometni 
uri.

Po konstrukciji je Sistem 12

12 prihaja v hi išo novo znanje«
V mesecu novembru 1983 je 

prišlo do podpisa pogodbe o naku
pu licence za Sistem 12, šele tik 
pred iztekom leta 1984 pa so bila 
po vseh peripetijah pridobljena tu
di vsa potrebna domača soglasja.

V obdobju, ko so potekale vse te 
dolgotrajne aktivnosti, se je tako v 
širši družbi, kot v Iskri (in še 
posebej v Telematiki) spremenilo 
veliko stvari. Predvsem so se. 
izredno poslabšali splošni pogdfi

. gospodarjenja, zaradi prepočas
nega prilagajanja novim razmeram 
pa se je močno zapletel gospodar
ski položaj Telematike. V zadnjih 
tednih se stvari polagoma razple
tajo. toda še vedno nimamo na 
voljo vseh odgovorov na vpraša
nje: kako naprej?

Nejasno vzdušje, ki se poraja iz 
tega, je prineslo na dan tudi 
vprašanje o smiselnosti nakupa 
licence za Sistem 12. To nas je 
spodbudilo, da o tej zadevi nek
oliko več zapišemo. Za razgovor 
smo prosili Ivana Finka, ki je vodja 
tega projekta.

V zadnjih letih lahko veliko 
slišimo in beremo o razvoju nove 
panoge — teleinformatike. Kako ta 
preces opazujete vi?

»Razvoj v najrazvitejših industrij
skih deželah se giblje v tej smeri, 
da se visoko industrijska družba 
postopno spreminja v novo — tako 
imenovano informacijsko družbo. 
Človek se osvobaja fizičnega dela, 
saj tovrstna dela prevzemajo robo
ti. skrajšuje se delovni teden itd. 
Ena od osnovnih značilnosti pa je •. 
tudi ta. da informacija postaja pro
dukcijski dejavnik. Vse to seveda 
pomeni, da se bosta življenje in 
delo na našem planetu v prihodno
sti bistveno spremenila.

Opisani družbenogospodarski 
razvoj pa je mogoč samo z'izg- 
radnjo celovitega telekomunika
cijskega omrežja, ki se zaradi mno
gih novih uslug. oz. servisov, 
možnosti priključitve raznih termi
nalov in računalnikov spreminja v 
teleinformacijsko omrežje.

Tehnologija telekomunikacijskih 
naprav in sistemov je v zadnjih letih 
zabeležila dramatičen napredek.

Tu je treba omeniti predvsem 
uvedbo telefonskih central SRC 
(stored program control) in uved
bo digitalne tehnike v prenosu in 
tudi komutacijah.

Digitalizacija ponuja široke mo
žnosti nadaljnjega razvoja teleko
munikacijskega omrežja in sicer 
predvsem v smislu uvajanja novih 
funkcij in storitev. Posebno po
membne so telematske storitve, 
kot so faksimile, teleteks, elektron
ska pošta, videoteks itd. Te in še 
mnoge druge storitve bistveno 
poenostavljajo poslovanje, nove 
možnosti pa prinašajo tudi v 
zasebno življenje.

To zahteva preobrazbo sedanje
ga javnega telefonskega omrežja, 
prav tako pa tudi drugih posebnih 
omrežij (na primer omrežja za 
prenos podatkov). Zlila se bodo v 
enotno digitalno omrežje z integri
ranimi storitvami (ISDN — Integ- 
rated Services Digital Netvvork). 
Elementi novega omrežja bodo 
morali zadostiti potrebam hkratne
ga telekomunikacijskega in po
datkovnega prometaz vsemi speci
fičnostmi, zahtevami po kvaliteti, 
zanesljivosti, hitrosti vzpostavlja
nja zvez in novim storitvam.«

Omenjenim dogajanjem se mora 
kar najhitreje prilagoditi tudi naša 
delovna organizacija, na eni strani 
s pospešenim lastnim razvojem, na 
drugi pa tudi z nakupom tujega 
znanja za velike javne digitalne 
sisteme. Predstavite nam Sistem 
12, o katerem smo že precej slišali, 
čeprav doslej zelo malo konkretne
ga!

»Prej omenjenim svetovnim gi
banjem na področju teleinforma
tike v celoti ustreza Sistem 12. Zato 
je Telematika s firmo BTM podpi
sala pogodbo o prenosu znanja in 
pravici do proizvodnje tega siste
ma. Eno leto je trajalo, da smo 
pridobili vsa potrebna soglasja in s 
tem so bili podani formalni pogoji 
za začetek osvajanja.

Sistem 12 je povsem elektronski, 
digitalen, programsko krmiljen 
sistem za komutacijo govora in po
datkov. Njegova arhitektura teme-

Ivan Fink, 
Sistem 12.

vodja projekta

podoben sistemu Metaconta 10 C, 
ki ga Iskra Telematika že proizvaja. 
Seveda so elementi tehnološko 
zahtevnejši. Tiskano vezje je 
gostejše in večslojno, spojni 
elementi (konektorji) drobnejši in 
kvalitetnejši. Diskretnih kompo
nent je malo, zato so funkcije zd
ružene v še višji integraciji 
mikroelektronike. Komprimiranje 
funkcij na integriranih vezjih 
zahteva tudi višjo miniaturizacijo 
tuljav, relejev in drugih elementov. 
Celotni gradnja elektronskih enot, 
podsestavov in stojala, kot celote

je kompaktnejša, s tem pa je 
dosežen velik prihranek prostora 
in materiala.

V sistem so vgrajene naj
sodobnejše elektronske kompo
nente in posebna »custom design« 
mikroelektronska vezja«.

Kako se lotiti uvajanja novega 
sistema?

»Izkušnje, ki smo si jih pridobili 
pri osvajanju sistema Metaconta 
10 C, nas uče, da se je za tak korak 
potrebno temeljito pripraviti. Skr
bno se moramo izogibati napak, ki 
so bile storjene v preteklosti. Na 
tem mestu naj omenim samo 
problematiko kodiranja.

V letu 1984 je bil izdelan elaborat 
za osvajanje Sistema 12, v katerem 
so opredeljene naloge in aktivnosti 
posameznih služb, TOZD in sode
lavcev. Projekt je razdeljen na 20 
podprojektov, ki zajemajo marke
tinško strategijo, tržne aktivnosti, 
projektivne dejavnosti, razvoj, in
vesticijski elaborat, problematiko 
kadrov, izobraževevanje itd. Že 
zdaj je registriranih prek 400 razli
čnih aktivnosti. Osnova projekta je 
taka, da bo odvijanje aktivnosti 
možno interaktivno spremljati na 
računalniku.«

Kdaj lahko pričakujemo prve 
konkretne rezultate?

»Plan je naravnan tako, da naj bi 
nekako po petih do šestih letih

dosegli letno proizvodnjo 300.000 
ekvivalentnih linij. Intenzivnost bo 
seveda odvisna od tržnih potreb, 
'predvsem pa od življenjske sposo
bnosti sistema. Metaconta 10 C in 
na drugi strani od prednosti, ki jih 
bo imel Sistem 12 v okviru Telema
tike. Osnovno vodilo, ki ga name
ravamo zasledovati tudi pri Siste
mu 12, bo naslednje: v čim krajšem 
možnem času moramo biti sposo
bni samostojno izdelati celotno 
centralo. Predvidevamo, da bo prvi 
objekt vključen v obratovanje v 
Škofji Loki in to nekje v sredini leta 
1987.«

Od česa bo v največji meri odvi
sna uspešnost aktivnosti, ki ste jih 
opisali?

»Uspešnost realizacije bo v naj
večji meri odvisna od kadrov in 
njihove strokovne usposobljenos
ti. Že v prvem letu osvajanja siste
ma moramo v skladu z elaboratom 
angažirati 50 »človek—let« v okviru 
šestnajstih podprojektov. Za nad
aljnja leta osvajanja pa bodo 
potrebe znatno višje. Iz tega razlo
ga smo izdelali obširen program 
šolanja pri firmi BTM. Šolanje bo 
obsegalo 17 specializiranih tečajev 
za razvijalce, projektante, SW 
podporne sisteme, montažo in 
vzdrževanje. Tečaji za potrebe pr
oizvodnje bodo v skladu s prog-

Sistem 12 je nedvomno velik 
strokovni izziv, ne le za 
Tvtenratiko,temveč za vso 
Iskro.

- ramom aktivnosti-potekali v nasle
dnjih letih.«

Kakšen vpliv bo imela nova 
tehnologija na ostale programe 
Telematike?

»Seveda bo imela osvojitev 
Sistema 12 posreden in neposre
den vpliv tudi na druge programe 
Telematike in tudi širše Iskre. Up
oraba visoko integriranih vezij, 
sodobni razvojni in dokumentacij
ski standardi, tehnološki postopki, 
oprema, SW podporni sistemi in še 
mnogo drugega — vse to je lahko

Predstavitev Isi krinih digitalnih central v Ankari
Iskra že več kot 30 let plodno 

sodeluje s firmo Turk Telekomuni- 
kasyon EndustrisiA. S. (TTE) iz Is
tanbula, saj je njen delni lastnik. To 
sodelovanje je v letu 1984 pripe
ljalo do izvoza telefonskih central v 
vrednosti 6,5 milijona dolarjev, v 
skladu z načrtom za leto 1985 pa 
naj bi se ta obseg povečal na več 
kot 10 milijonov dolarjev.

Firma TTE jena osnovi licence Iskre 
Telematike uvedla proizvodnjo analog
nih javnih central Iskra 500 AT in 
elektronskih naročniških central EPABX 
iz Sistema Iskra 2000.

Turška poštna uprava namerava v na
slednjih nekaj letih razširiti zmogljivosti

javnega telefonskega omrežja za več 
100.000 priključkov, to pa ob hkratni 
intenzivni digitalizaciji prenosne in ko- 
mutacijske opreme.

Omenjeni načrti turške poštne uprave 
sovpadajo s pričetkom proizvodnje jav
nih digitalnih telefonskih central Sistem 
Iskra 2000. Zato je 13. marca 1985 Iskra 
v sodelovanju s firmo TTE v Ankari orga
nizirala predstavitev digitalnih teleko
munikacijskih sistemov za predstavnike 
turške PTT in ostale potencialne kupce.

Odziv je bil zelo velik, saj se je na 
predstavitvi zbralo preko 150 udeležen
cev, ki so pokazali izredno zanimanje za 
predstavljene sisteme. To se je izkazalo 
zlasti v strokovnih razgovorih po preds-

Iskrin digitalni sistem Iskra 
2000 je na predstavitvi v Turčiji 
vzbudil veliko zanimanja

tavitvi. Med drugimi so se predstavitve 
udeležili: namestnik ministra za zveze 
Isan Pekel, generalni direktor turške 
PTT Servet Bilge, admiral Ahmet Gaz- 
eze in veleposlanik SFRJ v Turčiji.

Iskra je predstavila celotno družino 
digitalnih telefonskih central Sistema 
Iskra 2000 v aplikacijah za zasebne cent
rale in centrale, tema predstavitve pa so 
bile javne telefonske centrale omenje
nega sistema, ki se uporabljajo naravni 
vozliščnih in končnih central. Poleg te
ga smo predstavili tudi PGM mul- 
tikompleksne in linijske naprave ter op
tične komunikacije.

Odziv poslušalcev in njihove pozi
tivne ocene kažejo na dejsto, da je opi-

Položaj v Telematiki se; polagoma obrača na bolje

direktno uporabljivo pri drugih 
programih (na primer pri Sl 2000). 
Našteto lahko uporabljamo kot inf
rastrukturo za katerikoli digitalni 
sistem iz naše proizvodnje.«

Omenili ste tudi vpliv na širšo 
Iskro. Kako je s tem?

»V dogajanja pri nas se bo mora
la nadvse intenzivno vključiti 
Mikroelektronika, ki naj bi proizva
jala pomemben del specializiranih 
mikroelektronskih vezij. Delovna 
organizacija Elementi bo morala 
osvojiti večje število elektronskih 
komponent itd. Glede na to, da 
sistem omogoča prenos podatkov, 
bomo nujno morali ustvariti stične 
točke z delovno organizacijo Iskra 
Delta. Sistem 12 je predviden tudi 
kot komutacijski sistem v sodob
nih tovarnah in sicer, kot prenosni 
medij raznih informacij in po
datkov, z možnostjo priključitve 
numerično krmiljenih strojev, raz
nih senzorjev in podobnih naprav. 
To pa.je področje, ki neposredno 
zadeva Iskro Aviomatiko. Isto velja 
za usmernike. Skupaj z Iskrinim 
Centrom za elektrooptiko na
črtujemo izgradnjo mreže na podr
očju Škofje Loke, kjer načrtujemo 
vpeljavo optičnih kablov.

Še bi lahko našteval, vendar naj 
bo to dovolj!«

Kazimir Mohar

sano prakso predstavitev na visoki 
profesionalni ravni potrebno vpeljati, 
kot enega izmed bistvenih elementov 
pri osvajanju novih trgov, še posebej pri 
trženju sistemskih izdelkov. Ob taki 
praksi pa je potrebno, angažirati vse pr
oizvajalce telekomunikacijske opreme v 
Iskri, saj bomo le s ponudbo celovitih 
telekomunikacijskih sistemov in - v 
prihodnosti telematskih sistemov, dose
gali uspehe na tujih trgih, za katere je 
značilna ostra konkurenca.

Predstavitev v Ankari so pripravili 
strokovnjaki IskreTelematike. Elektroz- 
vez in Centra za elektrooptiko ob 
podpori sodelavcev delovne organiza
cije Iskre Commerce.

Borut Žerjav

Iskra Telematika je v zaključnem računu za leto 1984 izkazala 
za 1.499 milijonov din izgube. Izguba je bila do sredine marca 
pokrita z namenskimi viri. Med vire sodijo poleg lastnih sredstev 
rezerv Telematike in SOZD Iskra tudi sredstva iz naslova pre
dčasnega umika sredstev občinskih in republiških rezerv. Pri tem 
so OZD iz občine Kranj sodelovale s sanacijskimi krediti iz naslo
va obveznega zdrževanja v občinski in republiški rezervni sklad 
po zaključnem računu za leto 1984 v višini 266 milijonov din, kar 
dokazuje veliko pripravljenost in solidarnost kranjskega 
gospodarstva.

Pogled na eno izmed central Sistema 12.

Telematika dosega obetajoče rezul
tate v prvem trimesečju letošnjega leta. 
Iz realizacije za mesec januar in februar 
ter ocene za mesec marec izhaja, da bo 
načrt eksterne proizvodnje v prvem 
trimesečju v višini 5 milijard v celoti 
dosežen, kar jev primerjavi s prejšnjimi 
obdobji znatno izboljšanje. Dosedanji 
rezultati in ocena za mesec marec tudi 
na prodajnem področju kažejo, da bo 
dosežena realizacija na domačem trgu v

višini 2.2 milijardi (približno 112% 
četrtletnega načrta) in na tujem trgu 
16.5 milijonov dolarjev (približno 
146%). od česar je več kot 2/3 izvoza v 
Sovjetsko zvezo.

Telematika mora še vedno vlagati 
izjemne napore za zagotavljanje redne 
preskrbe z domačimi in predvsem 
uvoženimi sestavnimi deli. Kljub po
večanju lastnega konvertibilnega izvoza 
primanjkuje konvertibilnih deviznih

sredstev. Telematika ima proizvodne 
zmogljivosti za drugo trimesečje v celoti 
pokrite z naročili, vendar se že zdaj 
kažejo problemi z uvoznimi repromate- 
riali, saj jih je mesečno potrebno uvoziti 
za okoli 1,2 milijona dolarjev. V marcu je 
bila v Moskvi sklenjena pogodba za izv
oz v Sovjetsko zvezo v višini 59 milijonov 
dolarjev, z dobavami delno v letih 1985 
in 1986, kar pomeni velike možnosti 
glede že boljšega izkoriščanja pr
oizvodnih zmogljivosti in dos-eganja 
boljših poslovnih rezultatov.

Pri tem pa poleg problemov s prav
očasno in asortimansko os krbo z repro- 
materiali izstopa še velik problem — 
zaostajanje rasti osebnih dohodkov, ki 
se v primerjavi z ostalim gospodarstvom 
kranjske občine relativno zmanjšujejo.

Povprečni čisti osebni dohodek Tele
matike je v letu 1983 znašal 97% 
povprečnega čistega osebnega dohod
ka v občini Kranj, v letu 1984 pa le še 
87,5%, ob bistveno boljši kadrovski st
rukturi v Telematiki.

Posledice zaostajanja osebnih do
hodkov v Telematiki so kratkoročne in 
dolgoročne in resno ogrožajo izpolnje
vanje načrtovanih ciljev. Subjektivna 
fluktuacija, ki je od 0,7% v letu 1983 na
rasla na 3,2% v letu 1984, še raste 
predvsem pri višje in visoko strokovnih 
profilih. Tako beležimo v letu 1983 6 
izstopov samo visoko strokovnih de
lavcev, v prvem polletju 1984 7 izstopov 
in v drugem polletju 1984 34 izstopov in 
v prvih treh mesecih 1985 30 izstopov 
(17 realiziranih, 13 najavljenih). Ob na
vedeni fluktuaciji je nujno treba poudriti. 
da je kadrovska problematikav Telema
tiki še bolj kritična, ker ni priliva novih 
kadrov, kajti na razpise Telematike ni 
odziva, tudi zaradi prenizkih osebnih 
dohodkov.

Delavci Telematike so v marcu nad
aljevali s pripravami za izdelavo sana
cijskega programa, ki bo pripravljen v 
zakonskem roku do konca maja.

k Mohar Se iskri Telematiki končno obetajo boljši časi?
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1 „L0 Elektrozveze

Sanacija DO Elektrozvez prehaja
Osrednja ugotovitev našega pogovora z v.d. glavnega direktorja DO Elektrozveze Francem Šta

ncerjem in pomočnikom glavnega direktorja Tiborjem Simon ko je bila, da prehaja sanacija DO 
Elektrozveze kljub pozitivnemu poslovnemu rezultatu preteklega leta, 1984 v svojo najodločilnejšo 
fazo. Ne zaradi tega ker bodo letošnji poslovni rezultati po vsej verjetnosti boljši od lanskih, 
prihodnje leto pa naj bi bili celo bistveno boljši od letošnjih, temveč zaradi vrste pomembnih orga
nizacijskih in kadrovskih sprememb, ki bodo morale biti pravilno zastavljene, če si želimo zagoto
viti dolgoročno uspešno poslovanje ter tako preprečiti ponovitev sanacijskih težav iz prejšnjih let.

Naša sogovornika sta nam 
postregla z osnovnimi pokazatelji 
lanskega poslovanja, nakar smo se 
še pogovorili o najpomembnejših 
nalogah, ki čakajo DO Elektroz
veze v letošnjem in prihodnjem 
letu.

V DO Elektrozveze ste pred 2 leti 
začeli s sanacijo DO. So lanski 
poslovni rezultati pokazali, da ste 
na pravi poti?

Tako kot leto prej smo tudi v letu 
1984 z močno izvozno usmerje
nostjo in izpolnitvijo načrta izvoza 
ugodno vplivali na finančni rezul
tat DO. Tako smo leto 1984 za
ključili pozitivno in v mejah načrto
vanih rezultatov. Zadovoljivo smo 
predvsem uresničili načrtovani 
prihodek, dohodek ooslovnih skla

tično, saj smo precej zaostali za 
izpolnitvijo proizvodnega načrta, 
predvsem zaradi zamud v razvoju 
in uvajanja v proizvodnjo nekaterih 
novih izdelkov, poznih dobav 
repromateriala, oz. nekompletnos- 
ti ter ne nazadnje nezadostnih in 
neusklajenih proizvodnih zmoglji
vosti.

Izvoz na konvertibilno področje 
nam je realno, računano v dolarjih, 
uspelo povečati za 10%, kar še 
vedno ni zadovoljivo, ker smo s 
tem uresničili le 70% našega izv
oznega načrta. Podoben položaj 
imamo v izvozu na klirinško 
področje, kjer smo v dinarskih 
vrednostih dosegli sicer 100% po
rast izvoza predvsem na račun

Franc Štancer (levo) In Tlbor Šlmonka

dov in akumulacijo. Slednjo smo 
povečali celo z indeksom 200 
glede na leto 1983 in s tem za 40% 
presegli lanski načrt. Ob upošteva
nju izredno zaostrenih pogojev 
gospodarjenja v preteklem letu, 
restrikcij pri pridobivanju denarnih 
sredstev, težav pri oskrbi z repro- 
materialom, omejevanj uvoznih 
možnosti in ob vsem tem za nas 
izjemno obremenjujočih obvezno
stih. iz preteklih let ter s tem po
vezanih zamujanj na posameznih 
projektih, lahko ocenjujemo dose
žene rezultate, oz. lansko poslovno 
leto za uspešno. Vendar, kljub tej 
ugodni oceni ne moremo biti 
povsem zadovoljni s poslovahjem 
DO, še posebej naše TOZD RRNS, 
ki je po dveh letih pozitivnega 
poslovanja zaključila preteklo leto 
s 44 mio dinarji izgube. Izgubo so 
znotraj DO solidarnostno pokrile 
ostale temeljne organizacije z 
nepovratnimi sredstvi: TOZD RRNS 
pa je kljub temu dolžna izdelati sa
nacijski program, katerega izva
janje bo spremljala skupna komisi
ja na ravni DO.

Oceno zadovoljivih finančnih 
rezultatov je treba začeti dokaj kri

tečajnih razlik. Zal z deviznim pri
livom od izvoza na konvertibilno 
področje ne pokrivamo vseh uvoz
nih potreb in smo zato prisiljeni 
iskati ostale necenene uvozne 
možnosti, prek blagovnih kreditov, 
nakupov deviz, participacij kupcev 
itd. Vse to nam otežuje ter zavira 
poslovno dinamiko in uresniče
vanje pogodbenih obveznosti. Ne
kaj več možnosti imamo, da naše 
devizne potrebe ugodneje rešuje
mo v letošnjem letu in še posebej v 
letu 1986. Upamo tudi, da bomo s 
pogodbami, ki smo jih v zadnjem 
času podpisali z nekaterimi večjimi 
kupci na konvertibilnem tržišču v 
bodoče uspešneje sanirali našo 
devizno bilanco.

V letu 1984 smo bistveno po
večali dohodek na zaposlenega, 
glede na leto 1983 smo ga celo 
podvojili, izboljšali smo tudi struk
turo lastnih virov v pokrivanju 
poslovnih sredstev ter s tem zma
njšali odvisnost naše DO od tujih fi
nančnih virov in stroškov poslova
nja, čeprav je ta prispevek še vedno 
krepko premajhen. Z lastnimi viri 
pokrivamo le 8% obratnih sredstev 
tako, da smo še vedno precej veza

ni na premostitvene kredite. Glede 
na to, da smo pridobljene avanse v 
preteklosti (predvsem pa v letih 
1980, 81 in 82) zaradi znanih težav 
nenamensko porabili, smo bili za 
izpolnitev »starih« pogodbenih ob
veznosti v preteklem in v letošnjem 
letu prisiljeni iskati neselektivne 
kredite, katerih obrestna mera 
danes dosega že 60%. Tako smo 
imeli izredno visoke stroške, saj so 
nam bile obresti večje od naše aku
mulacije in se celo približale celo
tni masi osebnih dohodkov.

Povprečni neto OD na zaposle
nega je bil lani 27.983 din, torej 
51% več kot leta 1983. S tem seve
da ne moremo biti povsem 
zadovoljni predvsem še, ker je 
visokostrokoven kader, ki ga mi 
potrebujemo zaradi vsestranskega 
znanja izredno iskan. Tako nas je v 
letu 1984 zapustilo 21 delavcev z 
visoko strokovno usposobitvijo, 
leto prej pa celo 42. Skoraj v večini 
primerov so to bili s trudom in 
sredstvi ostalih sodelavcev v DO 
»vzgojeni« inženirji tako, da čeprav 
zaposlujemo nove sodelavce, nam 
ostajajo odprte vrzeli, ker tako 
obsežni programi in ambiciozni 
načrti, kot jih ima naša DO, zahte
vajo veliko dopolnilnega znanja in 
izkušenj. Vsekakor pa razveseljuje 
dejstvo, da se je v zadnjem času 
osip kadra skrčil na minimum.

Za letos smo predvideli porast 
OD za 45% in glede na realne 
možnosti porasta dohodka, ki pog
ojuje rast mase OD bi nam to mo
ralo uspeti. Seveda, v kolikor ne bo 
večjih nepredvidljivih sprememb 
pri pridobivanju dinarskih in deviz
nih sredstev, oz. omejevanj uvoz
nih možnosti, ali zastojev v dobavi 
repromateriala od domačih in tujih 
dobaviteljev.

Omeniti velja še težave v doba
vah repromateriala, tako od tujih 
(predvsem glede pogostejšega 
embarga), kot tudi od domačih pr
oizvajalcev, žal tudi iz Iskrine 
temeljne organizacije Feriti, DO 
Kondenzatorji in DO Telematika. 
Sicer smo se veliko dogovarjali in 
tudi dobre volje na obeh straneh je

bilo, vendar z dobavami ne 
moremo biti nikakor zadovoljni, saj 
bi rezultati, ki smo jih ocenili za do
kaj ugodne, lahko bili še boljši, če 
ne bi bilo zamud v dobavah.

V zadnjih dveh letih smo z željo, 
da bi zmanjšali uvozno odvisnost, 
zamenjali precej uvoženega repro
materiala z domačim, toda to nam 
je prineslo tudi nemalo težav. 
Omenjene zamude domačih doba
viteljev in nezadovoljiva kakovost, 
ki nam jo nudijo nekateri med njimi 
nam povzročajo zastoje v proizvo
dnji in bistveno povečujejo izmet, 
kar spet pomeni veliko dodatnega' 
dela in stroškov, saj našim kon
čnim izdelkom le moramo zagoto
viti predpisano kakovost.

Kaj nam še lahko poveste o pog
ojih poslovanja, ki so specifični za 
našo DO?

Kot smo že omenili so za naše 
proizvodne programe značilni zelo 
dolgi proizvodni cikli ter nekonti- 
nuiran dotok denarnih sredstev. V 
tem smislu smo vezani na premos
titvene kredite in nam je bil zato v 
veliko pomoč sistem internega fi
nanciranja v Iskri prek Iskra banke. 
Lahko rečemo, da so v Iskra banki 
imeli razumevanje za našo proble
matiko ter jo reševali v skladu z 
možnostmi in glede na dane 
pogoje.

Velja omeniti, da nam je v skladu 
z nekaterimi zaključki in dogovori, 
ki so bili doseženi ob sanaciji naše 
DO, v veliko pomoč dolgoročni 
kredit od DO CEO. Ta nam je v 
dobršni meri izboljšal našo li
kvidnost in nam s tem zmanjšal že 
tako visoke stroške za obresti.

Ob tem izkoriščamo priložnost, 
da se vsem delavcem DO CEO 
posebej zahvalimo za njihovo 
razumevanje in pomoč pri sanira
nju naše delovne organizacije.

V letu 1984 smo imeli v prvih 
desetih mesecih izredno nizek 
odstotek realizacije, saj smo skoraj 
3/4 te realizacije uresničili v 
zadnjem četrtletju. Ta ciklus, oz. 
nekontinuiran potek realizacije se 
bo, čeprav nekoliko ugodneje, 
ponovil tudi letos in tu so tudi pri 
nas še velike rezerve, da ta ciklus 
zmanjšamo ter s tem našo kreditno 
odvisnost od tujih virov financira
nja.

Z lastnim izvozom letos ne bomo 
mogli pokriti deviznih potreb, z 
drugimi pobudami in soudeležbo 
nekaterih kupcev ter ob nekaterih 
drugih virih, kot so blagovni in 
komercialni krediti pa upamo, da si

Bogdan Plrnovar beleži rezultate meritev za napravo RS 3
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svojo najodločilnejšo fazo

Ob numerično krmiljenjem krivilnem stroju
bomo kljub vsemu pokrili naše de
vizne potrebe bistveno bolje kot v 
preteklih letih.

Omenili ste že kadrovsko vpra
šanje. Proizvodnja visoko profe
sionalnih naprav brez lastnega 
znanja nima prihodnosti. Potre
bujete pa tudi vrsto dobro us
posobljenih kvalificiranih delavcev 
v proizvodnji?

Kadrovska problematika je zara
di močne fluktuacije ‘zredno pe
reča, ker imamo za nekatere 
razvojne naloge premalo številen 
kader, ali pa usposobljenost, 
predvsem novih sodelavcev zanje 
še ni zadostna.

Nekoliko bolje imamo rešeno 
kadrovsko vprašanje v proizvodnji, 
kjer pa imamo večje probleme za
radi izrabljene opreme, predvsem v 
proizvodnji naših civilnih prog
ramov. Tu je odpisanost osnovnih 
sredstev že 90% in brez nekaterih 
dodatnih investicij v letošnjem letu 
ne bomo mogli uresničiti načrtova
nih nalog.

Vendar smo v zadnjih 2 letih le 
uspeli toliko izboljšati naš eko
nomski položaj, da smo povrnili 
določeno zaupanje in računamo, 
da bomo glede na izredno zani
mivo razvojno-raziskovalno delo 
na naših visoko profesionalnih 
elektronskih napravah, pridobili 
tudi dovolj mladih sposobnih 
strokovnjakov ter pravočasno do
končali sprejete razvojne naloge. 
Seveda bomo morali izboljšati naš 
način nagrajevanja. V teh letih seje 
lahko večina naših delavcev pre
pričala, da je uspešen razvoj osno
va dobrega ekonomskega položaja 
in s tem višjega standarda vseh 
zaposlenih. Temu ustrezno bomo 
morali nagrajevati razvojno delo, 
česar v preteklosti nismo, hkrati pa 
bomo morali bolje ovrednotiti tudi 
razvojne naloge in ostreje zahteva
ti njihovo pravočasno dokončanje.

Ne smemo v ec dopustiti, da pri ne
katerih razvojnih nalogah" ne bi 
vedeli, ne naprej, ne nazaj, kot se 
nam je to doslej dogajalo. Točneje 
moramo preveriti kaj je uresni
čljivo, koliko strokovnjakov in 
kakšnobpremo potrebujemo in do 
kdaj mora biti projekt gotov. Res je 
ta vprašanja v razvoju težko okviri
ti, tudi je razumljivo, da se nekatere 
naloge v razvoju ponesrečijo, ali ne 
dajo pričakovanega rezultata, toda 
v celoti le mora biti zagotovljeno 
njihovo načrtovano izpolnjevanje, 
saj je to osnova vsakemu dobremu 
poslovanju na našem proizvodnem 
področju, oz. pogojuje naš obstoj.

Kako uresničujete posodablja
nje proizvodnje in proizvodnih 
prostorov?

Zdaj zaključujemo za naše 
razmere dokaj veliko investicijo, ki 
je pokrila del proizvodnega prog
rama. Ostaja pa nam še zelo velik 
primanjkljaj v posodabljanju pr
oizvodne in merilne opreme, 
predvsem na področju civilnega 
programa, kjer bi z relativno majh
nimi vlaganji lahko dosegli rela
tivno velike učinke. Vsekakor; si 
bomo prizadevali tudi tu doseči 
posodobitev opreme, vendar so se 
možnosti investiranja v zadnjih 2 
letih izredno skrčile in bomo zato v 
dobršni meri odvisni predvsem od 
akumulacije naše DO.

Pred seboj imate precej pomem
bnih nalog. Katerim boste morali 
posvetiti še posebno pozornost?

Predvsem je tu uresničevanje 
naših načrtovanih nalog in reorga
nizacija v'enovito DO.Združujemo 
že sorodne tehnologije," vse od 
elektronskih sklopov, proizvodnje 
mehanskih delov do tehnoloških 
povezav in gospodarske priprave 
proizvodnje. Sledi še združevanje 
programov investicijskih možnos
ti, priprav proizvodnje in drugo. 
Predvidevamo, da bomo po široki

razpravi v celotnem kolektivu 
opravili do konca julija tudi 
referendumsko odločanje za pre
hod v enovito DO, v drugi polovici 
pa bomo sprejeli vse potrebne 
samoupravne akte. Dodelati in 
sprejeti moramo potem še podrob
nejšo mikroorganizacijo noveeno- 
vite DO.

Za prehod v enovito DO nam 
torej govori več razlogov. Omeniti 
velja še nove raziskovalno-razvoj- 
ne programe, predvsem glede na 
potrebe in želje kupcev, nove 
pogoje organiziranja, vključno ce
lotne SOZD Iskra ter nenazadnje 
obstoječe slabosti v naši DO in 
možnosti za izboljšanje naše orga
niziranosti. Ob tem želimo seveda 
ohraniti nekatere kvalitete.iz se
danje organiziranosti, predvsem 
nekatere motivacijske pobude v 
posameznih TOZD, parcialno ugo
tavljanje poslovnih rezultatov po 
posameznih programih in s tem 
pogojeno ločeno nagrajevanje po 
programih. To kar se je doslej po
kazalo za pozitivno in učinkovito 
bomo seveda obdržali, med dru
gim tudi možnosti vsestranskega 
in pravočasnega obveščanja ter 
dobro delovanje naših družbenop
olitičnih organizacij.

Ocenjujemo, da bomo z orga
niziranostjo v enoviti DO dosegli

vila zadostno osnovo za doseganje 
vsaj tako ugodnih finančnih rezul
tatov kot lani in to kljub povečanim 
obveznostim zaradi pokrivanja za
mud iz preteklosti.

Omeniti še velja adaptacijo pr
oizvodnih prostorov. Proizvodnja 
je zaradi nje delno motena, večkrat 
je potrebno določene segmente 
proizvodnje seliti, kar nam povzr
oča zamude, zastoje, skratka do
datne težave. Vse to zahteva veliko 
dodatnega truda in dela. Vendar 
bo za nas najpomembnejše zadnje 
četrtletje, ko bomo morali podob
no kot lani najti dovolj moči za mo
bilizacijo vseh naših zmogljivosti, 
če bomo hoteli uspešno zaključiti 
letošnje poslovno leto.

Si boste lahko zagotovili repro- 
materiai?

Letošnje potrebe imamo že do
kaj pokrite z domačim in uvoženim 
repromaterialom, čeprav so še 
težave s kompletnostjO'tako, da v 
splošnem ne bi smelo priti do ve
čjih zastojev.

Še beseda o primerjavi letošnjih 
načrtovanih poslovnih rezultatov z 
lanskimi?

Po tako ambicioznem načrtu, 
kot smo si ga zastavili, bi morali biti 
letošnji poslovni rezultati boljši od 
lanskih, čeprav ti rezultati še vedno 
ne bodo taki, da bi bili zadovoljivi 
za tovrstno proizvodnjo, kot je 
naša.

Končno umerjanje telegrafskih naprav pred izvozom na konverti
bilno tržišče
še nekatere bistvene prihranke v 
poslpvanju. Laže se bomo izognili 
nekaterim podvajanjem nabave, 
prodaje ter proizvodne in druge 
opreme, predvidevamo prihranek v 
gospodarjenju z zalogami, poeno
stavljeno bo dogovarjanje znotraj 
DO, doseženo bo boljše koordini
ranje večjih projektnih nalog, 

' osnovno in najpomembnejše pa bo 
združevanje enotnih tehnologij,

V letošnjem letu nas čakajo še 
izpolnitve obveznosti, oz. zamuje
no do kupcev iz 'preteklih let. To 
nas bo letos obremenilo v prvih 
devetih mesecih, ker pri teh nalo
gah, za katere smo dobili določene 
avanse in jih že porabili, ne bomo 
dosegli takšne dohodkovne učinke 
kot bi jih sicer. Kljub temu bo po
večana uresničitev ostalih nalog iz 
sprotnih obveznosti lahko zagoto

Tudi v sanacijskem načrtu pred 2 
leti smo zapisali, da bo leto 1985 še 
vednp tisto prehodno leto in, da 
bodo šele z letom 1986 dane 
možnosti za doseganje resnično 
dobrih poslovnih rezultatov.

V tem smislu velja opozoriti, da 
je letošnje leto za nas izredno 
pomembno zaradi dokončanja ne
katerih razvojnih nalog, od katerih 
bo veliko odvisno, ali bomo ure
sničili tudi izvozne načrte, saj bodo 
nove razvite naprave prinesle 
bistven premik v kvaliteti, sodob
nosti ter tržni zanimivosti naših po
nudb in s tem osnovo za nadaljno 
uspešnost naše DO.

Z dokončanjem teh razvojnih 
nalog bo naš razvoj tudi najbolje 
ovrgel vse tiste, ki ne zaupajo 
dovolj vanj in mu odrekajo njegov 
pomen v naši DO.

Boris Čerin

B Iskra6. april 1985 stran 9



Commerce
Kooperacijska pogodba s poljsko avtomobilsko industrijo

Avtoelektrika in Iskra 
Commerce sta s poljsko 
avtomobilsko industrijo po
dpisala kooperacijsko po
godbo za srednjeročno ob
dobje 1986-1990.

Po desetih letih izredno us
pešnega sodelovanja Iskrine Avto- 
elektrike s' poljskimi tovarnami 
avtoelektričnih izdelkov, je Iskra 
minuli teden podpisala v Varšavi že 
tretjo kooperacijsko pogodbo za

prihodnje srednjeročno obdobje. 
Vrednost menjave v razmerju 1:1 
bo, kot predvideva pogodba, nad 
20 milijonov dolarjev. Ta številkaje 
dvakrat višja od ocenjene vsote, ki 
jo bosta dosegla partnerja v 
srednjeročnem obdobju, ki se 
letos izteka: obojestranska menja
va bo znašala predvidoma med 9. 
in 10. milijoni dolarjev.

Pri poljski avtomobilski industriji 
kupuje Iskra zaganjalnike večjih 
moči, alternatorje, bakrene profile

Iskra Commerce, Ljubljana, TOZD ZUNANJI TRG 
Trg revolucije 3, Ljubljana

objavlja prosta dela in naloge

predstavnik INO firme Iskra Electronies 
New York s sedežem v Santa Clari, ZDA

Delovno razmerje se sklepa za mandatno obdobje 4 let.
Pogoji: diplomirani ekonomist, ali dipl. ing. elektrotehnike, 3 leta 
delovnih izkušenj, ZT registracija, aktivno znanje angleškega 
jezika.

Pismene prijave z dokazili pošljite v roku 8 dni na naslov:
Iskra Commerce, Kadrovski sektor, Ljubljana, Topniška 58.

itd., tja pa izvaža kolektorje, raz
lične dele za zaganjalnike in 
alternatorje.

Kooperacijsko pogodbo sta s 
poljske strani podpisala direktor 
zunanje-trgovinske organizacije 
Polmot iz Varšave Janusz Porejko 
in direktor tovarne avtoelektričnih 
izdelkov Svvitnice Stefan Borak. Z 
Iskrine strani sta pogodbo podpi
sala direktor Iskre Commerce Jan
ez Vipotnik in direktor Avtoelekt-

rike Peter Mivšek, na slovesnosti 
pa so bili poleg poljskih gostiteljev 
tudi pomočnik direktorja Avtoelek- 
trike Josip Pavlič in direktorTOZD 
Komerciala Jordan Kodermac, 
direktor tržnega področja SEV v 
Iskri Commerce Igor Ingolič, vodja 
sektorja II. v tem področju Ferdi
nand Trček in direktor Iskrinega 
predstavništva v Varšavi Dominik 
Pflaum.

Lado Drobež

Iskra Commerce, TOZD Zunanji trg 
Trg revolucije 3 
61000 Ljubljana

objavlja prosta dela in naloge

pomočnik direktorja INO firme 
Iskra Electronics New York 
s sedežem v Santa Clari, ZDA

Delovno razmerje se sklepa za mandatno obdobje 4 let.

Pogoji:
diplomirani ekonomist, ali dipl. ing. elektrotehnike, 5 let ustreznih 
delovnih izkušenj ZT registracija, aktivno znanje angleškega jezika

Pismene prijave z dokazili pošljite v roku 8 dni na naslov: Iskra 
Commerce, Kadrovski sektor, Ljubljana, Topniška 58.

Le ERO na sejmu Alpe—Jadran
Med 500 razstavljale! iz 14. držav je na sejmu Alpe—Jadran tudi letos iz Iskre sodeloval le DO ERO

Minuli teden je bil naGospo- 
darskem razstavišču v Ljublja
ni že 24. mednarodni sejem 
Alpe—Jadran. Kot že nekaj let 
so ga sestavljale tri vsebinsko 
zaokrožene celote: predsta
vitve sodelovanja Alpe—Jad
ran, predstavitve držav, pokra
jin, pobratenih in prijateljskih

mest Ljubljane ter razstave 
»Človek in prosti čas«. V okviru 
slednje prireditve, se je števil
nim obiskovaledm tudi letos 
predstavila Iskrina delovna or
ganizacija ERO. Na izredno 
okusno urejeni stojnici v dvo
rani C — oblikovala jo je Polo
na Pogačar iz Marketinga Iskre

Marketing iz Iskre Commerce se je znova izkazal z Izredno lepo 
urejeno stojnico. (Foto Lado Drobež)

Commerce — je predstavila 
svoj celoten proizvodni prog
ram, pri čemer so največ 
pozornosti vzbudile novosti, ki 
so začele prihajati na tržišče iz 
te Iskrine tovarne v Kranju. Gre 
za novosti iz lesno-obdeloval- 
nega programa, to je za 
skobelnik, tračni in vibracijski

brusilnik, novi baterijski vrtal
nik, manjše pnevmatsko kla
divo, novost, pa so tudi 
samostojne vrtne škarje z las
tnim motorjem, ki bodo, kot 
obljubljajo, na prodaj že čez 
nekaj dni.

Lado Drobež

Prikaz delovanja Iskrinih električnih ročnih orodij je na sejmu vz
bujal veliko pozornost. (Foto Lado Drobež)
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Iskra Iskra Iskra Elementi Iskra Iskra Iskra Iskra Iskra
Proizvodnja ni deležna zadostne pomoči ob nesreči

O proizvodnji skoraj nihče ne vpraša. Pomembne
jša so vprašanja, zanimiva za širše množice. Ali je Isk
ra res tak onesnaževalec okolja, kot jo prikazujejo 
sredstva javnega obveščanja. Ali je skrb za zaščito 
okolja povezana tudi z brezglavimi, polovičnimi in 
Iskrinim poslovnim interesom škodljivimi informaci
jami, ki so se pojavile ob izlitju petroleja v Stegnah.

1. Najti krivca za izliv petrole
ja v zemljo v Stegnah. To je 
glavno vprašanje, saj moramo 
zadostiti pričakovanjem širše 
javnosti. Tudi za bližnjo in 
daljnjo okolico se s tem konča 
primer »petrolej«. Ob tej vnemi 
so posamezniki, del jih je med 
novinarji, del pa tudi v družbe
nih službah in organizacijah, ki 
si ne belijo glave, če bomo na
šli pravega grešnika. Samo, da 
bo pa čeprav se malo zmotimo. 
Na podoben način je ravnala 
RTV v svojem TV dnevniku dne 
21. 3. 1985, ki je že »določila« 
krivca za izlitje petroleja. Proti 
takemu načinu vsekakor pro
testiramo.

2. Potek dogodkov ob ne
sreči ni bil tak, kot netočno 
poročajo. Iskra Keramika, ki v 
celoti gostuje v Stegnah v naj
etih prostorih sosednje TOZD

(poleg uporabnih prostorov 
plačuje v najemnini prispevek 
za investicijsko vzdrževanje, za 
mestnozemljišče, parkirni pro
stor, urejanje nasadov...). Tako 
v celoti uporablja najete inf
rastrukturne instalacije, kot tu
di vse zgrajene objekte. V tem 
spornem, oz. nesrečnem pri
meru je uporabljala tujo nape
ljavo za gorivo (petrolej) v dob
ri veri, da je lastnik izvajal dela 
v skladu s predpisi.

Po točno ugotovljenih po
datkih je bila instalacija za 
dovod petroleja varno odko
pana in zavarovana že v mese
cu oktobru 1984. Čez te nape
ljave je bil speljan še pohodni 
mostiček.

Med 15. in 19. 3. 1984 je 
gradbeno podjetje Grosuplje 
izvajalo dodatna dela z infrast
rukturo Stegen po posebni na

ročilnici. Ob teh delih, ki jih 
niso izvajali za Iskro Keramiko, 
je prišlo do poškodbe cevi — 
zvitosti za dovod petroleja. De
lavci Iskre so opazili to 
poškodbo že v ponedeljek 18.
3. ob 13. Pregledali so, če mor
da ni povzročila iztoka goriva, 
iz preventive zaprli ventile na 
cisterni in prek nadzora zahte
vali od povzročitelja zvitja cevi, 
SGP Grosuplje, da dodatno 
zaščiti cevi.

V torek popoldne, ko smo v 
skladu s tehnološkim procesom 
nadaljevali s proizvodnjo suše
nja keramične mase za visoko
frekvenčno keramiko, je de
lavec pri napravi opazil, da ta 
ne deluje, obvestil vodjo in do
bil nalog, da počaka remontno 
službo.

Remontna ekipa je pregleda
la okvaro v sredo zjutraj in 
ugotovila, da ni v okvari napra
va, ampak ni dovoda goriva ter 
s preizkusi ugotovila, da je 
dovod prekinjen. Ob takojšnji 
akciji so ugotovili, da je dovod 
prekinjen — pretrgana cev, v 
oddaljenosti 2,5 — 3 m od mes
ta zvitja cevi pod asfaltom.

O nesreči smo takoj obvestili 
izvajalca del, lastnika in infrast
rukturo Stegen, lastnika inšta
lacij v DSSS, ki so ukrepali po 
svojih pristojnostih in navodi
lih. Hkrati je stekel tudi sonda- 
žni odkop mesta, kjer je iztekel 
petrolej.

3. Povzročitelj nezgode je 
SGP Grosuplje, ki je z malo
marnim delom poškodoval 
vidne cevi in neposredno po
vzročil izlitje petroleja. Res je 
tudi, da bi morale biti ob varni, 
oz. tehnično brezhibni cister
ni izvedene varno tudi vse na
peljave, ki jih je izvajalo 
gradbeno podjetje za lastnika 
prostorov, v katerih se naha
jamo. Vendar je to že sekun
darnega pomena. Najmanj 
krivde pa pade na Iskro Kera
miko, ki je sporni petrolej le up
orabljala v tehnološkem proce
su v dobri veri, da so lastniki in

. izvajalci naloge izvajali v skla
du s predpisi.

4. Akcija novinarjev in nekaterih, 
ki so jim podatke dajali, je bila v 
prvem trenutku nepremišljena in 
senzacionalistična. Pojavljali so se 
in se še pojavljajo napačni podatki 
o količini izlitega goriva (800 -1000 
I) in še 2000 litrov itd. Vsekakor je 
skrb vseh nas v OZD, ki ustvarjamo 
novo vrednost pa tudi naših volje
nih in imenovanih someščanov, za 
čisto in zdravo okolje nujna in 
potrebna povečane pozornosti. 
Ob nesrečah pa ne smemo delati 
panike.

5. Trezno delo in odločanje ko
misije, zlasti prof. Breznika ter 
predsednika Mušice je v mnogo- 
čem prispevalo h kasnejši realnosti 
poročanja in akcij. Ob tem pa kljub 
temu ne moremo mimo dejstva, da 
so si nekateri prizadevali »povzr
očiti« čim višje stroške na račun te 
nezgode, oz. jo izkoristiti za nujna 
strokovna proučevanja podtal
nice. Takih stroškov, kdor bo že 
odgovoren za izlitje petroleja, 
verjetno ne bo poravnal.

6. Iskra Keramika, ki predstavlja 
osnovo mnogim Iskrinim profesio
nalnim elementom, je imela ob tej 
nezgodi visoke stroške, oz. izpad 
proizvodnje, zlasti izvozne ter 
stroške za strokovno napeljavo 
dovoda petroleja v proizvodnjo, 
ker jih bo moral nosilec odgovor
nosti tudi povrniti.

7. Vsaka nesreča nosi v sebi tudi
nekaj dobrega. Dobro je, da so se 
povečale aktivnosti v Ljubljani za 
zagotavljanje čistosti okolja in za 
preprečevanje drugih podobnih 
nesreč. Ob vsem navedenem je nu
jno treba poudariti, da je šlo ven
darle za nesrečo in sicer za izlitje 
petroleja in za zastoj proizvodnje 
in, da ta ni povzročila onesnaženja 
vode, proizvodnja pa še ni na ravni 
pred nesrečo. O. Z.

Company Wide Control
Prizadevanja za večjo kakovost izdelkov, predvsem 

tistih, namenjenih za izvoz, so postala že nuja se
danjega trenutka v naših delovnih organizacijah. Ne 
samo zmanjševanje proizvodnih stroškov in cen, 
predvsem dvig kakovosti prispeva h konkurenčnosti 
našega blaga na svetovnih trgih. Želeni cilj — 
kakovostni izdelek pa je vedno rezultat spleta najraz
ličnejših okoliščin v procesu, ki bi ga morali v 
popolnosti obvladati. Celovito zagotavljanje kakovosti 
je pojem, o katerem v zadnjem času vse več slišimo, 
tudi v okviru Iskre. Med pomembne sestavine tega 
sistema sodi tudi uvajanje krožkov za kakovost, ki jih 
zelo uspešno vključujejo v proizvodni proces v nekate
rih temeljnih organizacijah DO IEZE. V tem kolektivu 
že približno 10 let sistematično spremljajo problema
tiko kakovosti. Izmerjeni kazalci zaenkrat še ne dose
gajo načrtovane ravni, oz. se prepočasi približujejo 
svetovnim standardom. V službi kakovosti že nekaj 
časa razmišljajo, kako bi v svetu že uveljavljen sistem 
celovitega zagotavljanja kakovosti, lahko kreativno 
prilagodili domačim razmeram in iz njega »potegnili« 
tiste sestavine in metode, ki bi zagotovile poleg višje 
kakovosti proizvodnje, torej tudi močnejše spodbude 
za inovativnost, boljše medsebojne odnose, nižje 
stroške, večjo poslovno učinkovitost, boljše izdelke 
itd. Vse to obsega sistem celovitega zagotavljanja 
kakovosti, z njim naj bi zajeli vse organizacijske ravni, 
od poslovodnih do proizvodnih. Vodja službe 
kakovosti v DO IEZE Zoltan Zemljič, je podrobneje 
razložil pomen koncepta Company Wide Quality 
Control, kot ga imenujejo v svetu: »To, da dežela vzha
jajočega sonca brez težav zalaga svetovni trg z 
elektronskimi sestavnimi deli, med katerimi je hibnih 
primerov samo nekaj ppm, nadalje z akustičnimi in 
video napravami za široko uporabo, katerih jamstvo 
znaša 5 in več let, z motornimi vozili, za katera jamstvo

do 100.000 prevoženih km ni nobena novost več itd., 
česar na zahodu ne zmore celo večina strogo profe
sionalno usmerjenih proizvajalcev, jev izredno veliki 
meri zasluga posebnega sistema zagotavljanja 
kakovosti, ki je poznan pod imenom Company Wide 
Quality Control. V IEZE že resno razmišljamo o osva
janju CWQC, vsesplošni interes pa je čutiti tudi drugje 
v Iskri, zato bi v zgoščeni obliki navedel nekaj osnov
nih značilnosti japonskega sistema CMOC.

Glavna značilnost CWQC: CWQC vsesplošno, ali 
celovito zagotavlja kakovost poslovanja, to pa pome
ni, da poleg že poznanega integralnega zagotavljanja 
kakovosti proizvodov in storitev ter njihovega vzdrže
vanja v uporabi, zagotavlja tudi kakovost vodenja, 
vedenja, nastopanja, sporazumevanja itd ter ne na
zadnje tudi eksistence zaposlenih. '

Učinki CWQC:
— kakovost proizvodov se izboljša in poenoti
— napake se zmanjšajo
— zanesljivost proizvodov se poveča
— stroški se zmanjšajo
— proizvodnja se poveča in postane racionalnejša
— neučinkovita dela In popravila se zmanjšajo
— tehnologija dela se uredi In Izboljša
— stroški kontrole in preizkušanja se zmanjšajo
— dogovori med proizvajalci in kupci se racionalizirajo
— tržni prostor se povečuje
— med posameznimi področji se vzpostavijo 

pristnejše povezave
— napačni podatki In obvestila se zmanjšajo
— razprave so bolj sproščene In demokratične
— sestanki potekajo z manj pretresov
— vzdrževanje In popravilo opreme ter pripomočkov 

je racionalnejše
— medsebojni odnosi se izboljšajo
— organiziranost in poslovanje se Izboljša.
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Obisk v TOZD Iskra
Obisk delovne skupine SOZD Iskra v TOZD Avtomatske in Varilne naprave v Stegnah

Porast proizvodnje na izdelkih industrijske elektronike se
Temeljna organizacija Avtomatske in varilne naprave je ena izmed 

pomembnejših TOZD delovne organizacije Avtomatika, saj s 410 zaposlenimi 
delavci pokriva izredno širok proizvodni program, ki se v grobem deli na: 
področje avtomatizacije v industriji, področje avtomatizacije varjenja in 
področje opreme zgradb in avtomatizacije v železniškem prometu. Lanske rezul
tate ocenjujejo kot relativno uspešne. Trend proizvodno-izvozne rasti, ki ga bel
ežijo v zadnjih nekaj letih, se nadaljuje. Za letos načrtujejo 360 mlrd. celotnega 
prihodka, kar je za 82% več kot lani. Fizični obseg proizvodnje načrtujejo v višini 
250 mlrd po cenah iz leta 1984. Pogumno so začrtali tudi izvozne naloge: klirinški 
izvoz povečujejo za 36%, konvertibilnega pa za 92% in kooperacije za 72%. V st
rategiji poslovanja je prav realizacija izvoza v ospredju, saj je od tega odvisna 
nabava repromateriala in posredno tudi izpeljava dveh investicijskih projektov. 
Kot najbolj kritične so izpostavili: zaloge, obresti, cene izdelkov in tekočo do
bavo repromateriala za širok proizvodni program.

Na varilnem programu bo potrebna sanacija (novi izdelki, investicije...) (foto Š. D.)

Brez
vključevanja SOZD 
tudi težave v TOZD 
ne bodo rešene

Kljub hudim stroškovnim 
pritiskom na vhodni material in 
obrestim ter v odvisnosti od in
flacije, oz. porasta cen izdel
kom v elektroindustriji prav 
široka ponudba zagotavlja, da 
poslovanja te temeljne orga
nizacije ne postavljajo pod 
vprašaj. Že lani so se pojavile 
določene težave in problemi, 
katerih del so v dogovoru med 
vodilnimi delavci in strokovni
mi službami rešili že sami. Ne
kaj od njih pa jih ostaja, tako 
širokih in skupnih večini orga
nizacij v Iskri, da jih bo 
potrebno reševati globalno. 
Primer: področje avtomatiza

cije v industriji je v pr
oizvodnem programu TOZD 
zastopano s 50%. Izreden po
rast te veje ni naključje. 
Tehnološka preusmeritev je 
omogočila proizvodnjo mikro- 
računalniških naprav, kar so v 
TOZD AVN postopno, z reor
ganizacijo proizvodnje, prido
bitvijo in šolanjem ustreznih 
strokovnih kadrov, tudi uspeli.

Serija 200 kosov numeričnih 
naprav LJUMO, ki so jih zgra
dili na osnovi uporabe mikro
procesorjev in je bila zaključe
na v marcu, je rezultat, na 
katerega so lahko upravičeno 
ponosni. Do konca leta je zapi
sana številka 200 kosov. Njihov 
nadaljni razvoj — mikroraču- 
nalniške naprave za indust
rijsko avtomatiko, je vezan na 
realizacijo prve od investicij, ki

bo predvidoma do avgusta 
pripeljala potrebno opremo, 
do junija 1986 pa naj bi bila za
ključena. Vendar pa ni šlo vse 
tako gladko. Ustavilo se je pri 
tiskanih vezjih. Torej še ena 
pobuda in nuja več, da se na 
ravni SOZD zagotovi, da bo pr
oizvodnja tiskanih vezij, tako 
za široko potrošnjo, kot za in
dustrijske potrebe, vključno z 
investicijo na Pržanu, za celot
no Iskro pokrita. Hkrati naj se 
dorečejo tudi poti, kako in na 
kakšen način v Iskri zagotoviti 
redno dobavo repromateriala 
proizvajalcu, vključno z uredi
tvijo cenovne politike in pri
spevka potrebnih deviz.

Drugo vprašanje, ki se pos
tavlja v okvirih TOZD, kot v 
odnosu do drugih organizacij v 
Iskri je vprašanje kadrov.

\M Iskra

Na osnovi koncepta razvoja 
Avtomatike naj bi v Stegnah 
skoncentrirali novo jedro za 
gradnjo profesionalnih raču
nalniških sistemov, kamor se 
vključujejo tudi sistemi za 
avtomatizacijo in krmiljenje v 
industriji, z vso potrebno po
vezavo. Vemo, da se v praksi 
tehnika razvija hitreje in, da 
znanje, ki ga daje naše šolstvo, 
ne zadošča, da je dobrega, 
strokovnega kadra malo. In tu
di to vemo, da se takšen kaderv 
okviru Iskre dosledno prepro
daja. Govorimo, da osebni 
dohodki niso vse, da je 
potrebno zagotoviti dobre de
lovne pogoje, sodobno opre
mo, okolje, možnost izobraže
vanja. Pa vendar so tisti mese
čni OD pika na i. V celotni naši 
družbi smo področje osebnih 
dohodkov zadnjih 10 let zane
marili. Bolj kot odpiramo 
sistem, bolj reagiramo kot 
ljudje, dohodki so postali em
ocionalna in nič več ekonom
ska logika, podobno je z minu
lim delom. Kako torej rešiti ta 
problem v TOZD AVN, kjer je 
razmerje med najnižjim in naj
višjim OD 3:1. In še en podatek: 
masa OD predstavlja v načrtu 
samo še 9% celotnega prihod
ka. Torej je pika na i za kader, 
kakršen glede na izredno 
zahteven proizvodni program 
potrebujejo, resnično minimal
na.

Primer, oz. področje, ki je 
bilo v razgovoru večkrat ome
njeno, je nabava repromateria
la z domačega trga in uvoza ter 
Iskrinih komponent. Osnovne 
ugotovitve:

— če bi uvoz repromateriala 
vodili z možnostjo nabave za 
gotova devizna sredstva direk
tno v TOZD, bi prihranili cca. 
30% stroškov,

— TOZD nima moči, da bi 
vplivala na nabavo, zato je 
potrebno na ravni SOZD, DO 
oz. TOZD optimizirati poti in fi
nančne tokove. Voditi jo mo
ramo načrtno, racionalno

— ta način moramo vgraditi 
v srednjeročne načrte. Znotraj 
Iskre morajo imeti dobave 
prednost, pogoji morajo biti 
najugodnejši. V primeru, če je 
potrebno s strani finalista de
vizno pokrivanje, moramo to
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Iskre

nadaljuje tudi v letošnjem letu
— investicija Industrijska av

tomatika III. bo za TOZD AVN 
prinesla nadaljnjih 3.000 m2, ki 
jo že danes nujno potrebujejo,

— področje avtomatizacije v 
industriji in varjenju je potreb1 
no obogatiti z višjo tehnološko- 
tehnično ravnijo, kar so do 
neke mere že izpeljali in preiti v 
serijsko proizvodnjo,

— na varilnem programu bo 
potrebna sanacija (novi izdel
ki, investicije...),

— avtomatizacija železniš
kega prometa je kritična, kako 
realizirati vse pogodbe v okviru 
treh TOZD v Avtomatiki

— kaj s proizvodnjo požar- 
no-varstvenih naprav in pro
tivlomne zaščite, da bi doživela 
hitrejši razvoj, v skladu s tržni
mi možnostmi.

Iz besed predstavnikov sam
oupravnih organov in družbe
nopolitičnih organizacij je bilo 
čutiti uglašenost delovanja

napovedati in zagotoviti pra
vočasno.

Zaloge so naslednja točka, ki 
najbolj pestijo TOZD AVN — 
12% celotnega prihodka gre za 
pokrivanje obratnih sredstev 
zalog. Naloga je jasna, odpro
daja nekurantnih zalog, drsno 
planiranje' in hkratno preure
janje logistike. V splošnem so 
naši organizacijski predpisi 
prilagojeni velikosersijski pr
oizvodnji, ne pa maloserijski, 
kjer smo nekoliko nerodno or
ganizirani. V najkrajšem času 
se bomo morali prilagoditi 
tehnologiji logistike z računal
niki.
Kaj bo
prineslo novo 
srednjeročno obdo
bje?

Ne samo v TOZD AVN, tudi 
na ravni delovne organizacije

Sestanka so se udleežili:
Franc Vreček — svetovalec KPO SOZD Iskra. Avguštin Ciuha - 
predsednik KOS SOZD Iskra, Tone Orožim — predsednik aktiva 
ZZB SOZD Iskra, Miloš Pavlica — sekretar DPO SOZD Iskra, Jože 
Mokorel — predsednik ZSMS SOZD Iskra, Marcel Božič — 
predsednik poslovodnega odbora DO Avtomatika, Stane Kavkler 
— direktor TOZD AVN, Aleš Pečlin — vodja sektorja materialno 
operativne priprave v TOZD AVN, Drago Androjna — vodja 
sektorja tehnološke priprave, Cveto Demšarvodja računovodstva, 
Zvone Bitenc — sekretar OOZK TOZD AVN, Zvonka Gašperšič — 
namestnica predsednika ZSMS, Alojzija Čarman — namestnica 
predsednika 10 OOS.

Rezultati poslovanja, načrti za prihodnost — med razgovorom s predstavniki SOZD Iskra (foto Š. 
D.)

se postavlja vprašanje kje smo poslovodnih in samoupravnih 
in kako naprej. Opredeliti bo organov, uglašenost kolektiva, 
potrebno poslovno politiko in ki se je večkrat v odkritih in 
programsko usmeritev delovne nekoliko razburljivih razgovo- 
organizacije, ukiniti proizvod- rih prekalil. To pa pomeni, da
njo nedonosnih izdelkov, na 
osnovi tega preusmeriti TOZD, 
doseči tehnološko poenotenje 
na posameznih lokacijah in

bodo z disciplino, voljo in 
delovno enotnostjo premestili 
tudi tiste težave, ki jih bodo 
morali premagati, da bodo z

vzpostaviti informacijske po- jasno zastavljenimi cilji izpolni- 
vezave. 1 li obveznosti v naslednje

srednjeročne obdobje.
TOZD AVN je v to shemo

živlienisko vezana: S. D.
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kra Iskra Iskra Invest servis Iskra Iskra Iskra Iskra Iški
Iskra
pred odločitvijo: 
da, ali ne 
za Stanežiče

Resen
razmislek
in
opredelitev

Iskrini razvojni programi, začrta
ni v študiji Iskra 2000, terjajo za to 
obdobje nove zazidalne indust
rijske površine. Tako v ljubljanskem 
bazenu ni več prostora v Stegnah, 
kjer je prvoten obsežen gradbeni 
kompleks z namenskimi spremem
bami sedaj izredno skrčen in ga je 
možno le še dograjevati. Pri iska
nju novih lokacij, ustreznih za 
Iskro, je Invest servis že lani predla
gal novo industrijsko lokacijo v 
Stanežičah — nenaseljenem pro
storu med Vižmarji in Mednim, na 
levi strani ceste Ljubljana—Kranj.

O novem zazidalnem indust
rijskem prostoru v Stanežičah smo 
lani že poročali v našem glasilu. 
Navedli smo osnovne smernice, ki 
so vodile Invest servis pri izbiri kra
ja, glede na sorazmerno stroge 
pogoje: proizvodne, znanstvene, 
ekološke, transportne, urbanis
tične, povezovalne in druge. Ome
nili smo tudi, da sta v Stanežičah 
dva kompleksa, eden z obsegom 
16,5 ha in drug z 20 ha. Prvi je že 
določen za zidavo, medtem ko se 
za drugega občina še ni odločila, 
kaj naj bi bil: zeleni pas, stanova
nja, ali kaj drugega.

Že 1. junija lani je Iskra obvestila 
predsednika Izvršnega sveta mes
ta Ljubljane, da se zanima za loka
cijo v Stanežičah in podrobneje 
razložila, zakaj izstopajo prav Stan
ežiče med raznimi alternativami.

Nato je Iskra — Invest servis na
ročila za ŠP 11 (Šiška — proizvo
dnja—cona 11) pri TOZD za urba
nizem ZIL (Zavod za izgradnjo Lju
bljane) zazidalni preizkus. Makete 
in slike smo lani razstavili v veži Isk

rine stolpnice in povabili na ogled 
in okvirno obrazložitev nekatere 
predstavnike občine in zavoda za 
izgradnjo Ljubljane. Odmev je bil 
na splošno zelo ugoden.

V petek, 29. marca je imel Invest 
servis sestanek na Komiteju za ure
janje prostora pri občini Šiška, kjer 
se je skupaj s predsednikom 
Krajevne skupnosti Stanežiče po
govarjal o nadaljnjih ukrepih, kijih 
mora Iskra storiti, da si bo pridobi
la pravico za ta industrijski 
kompleks v Stanežičah.

V ta namen bo Invest servis spr
ožil v šišenski občini zahtevek za 
dodelitev zemljišča, to pa pomeni, 
da ima Iskra že pravico pričeti z 
izdelavo tehnične dokumentacije 
za industrijsko gradnjo, seveda po 
predhodnih ureditvah zemljiško-

lastninskih odnosov. Glede na to 
bo morala Iskra izdelati podrob
nejše strokovne podlage za zidavo 
prvega dela in definirati dinamiko 
gradnje vsaj do konca naslednjega 
srednjeročnega obdobja 1986—1990.

V tem obdobju bo moral Invest 
servis naročiti izdelavo zazidalne
ga načrta, ki bo določal pogoje 
gradnje, način vključevanja v zazi
dalni prostor in dinamiko gradnje 
komunalne infrastrukture. Da se 
ne bi ponovile nekatere pomanj
kljivosti, kot je bilo to pri zidavi v 
Stegnah, se bodo morale tiste Isk
rine delovne organizacije, ki so 
zainteresirane za zidavo v Stan
ežičah, lotiti z vso resnostjo in 
odgovornostjo izdelave program
skih zasnov na temelju svoje prog

ramske ■ proizvodnje in priprave 
idejnih projektov za nove objekte 
na prostoru v Stanežičah. Skratka 
— Invest servis je problematiko 
Stanežič že uredil do te stopnje, 
kjer je potrebno v naprej polno in 
aktivno sodelovanje zainteresira
nih delovnih organizacij.

Delovne organizacije Iskre se 
bodo morale zdaj hitro odločiti o 
vsem glede sodelovanja na novem 
industrijskem kompleksu. To bo 
tudi nekak preizkusni kamen za 
Iskrino industrijo ljubljanskega 
bazena, kjer bomo prvič odločali 
naenkrat in povezano in ne več, 
kot je bilo prej, od primera do 
primera.

Usoda Iskrinih Stanežič je sedaj 
v rokah delovnih organizacij.

Marjan Kralj

Iskra Commerce, TOZD Zunanji trg 
Trg revolucije " Ljubljana

objavlja
prosta dela in naloge

direktor firme Iskra Delta Computers A. G., 
Rosental, Avstrija

Delovno razmerje se sklepa za mandatno obdobje 4 let.
Pogoji: diplomirani ekonomist, ali dipl. ing. elektrotehnike, 5 let us
treznih delovnih izkušenj, ZT registracija, aktivno znanje nemške
ga jezika.

Pismene prijave z dokazili pošljite v roku 8 dni na naslov: Iskra 
Commerce, Kadrovski sektor, Ljubljana, Topniška 58.

ISKRA ZORIN, CAOP, Ljubljana, Trg revolucije 3

objavlja prosta dela in naloge

komunikacijskega inženirja 
na sistemu Iskra Delta 4780
Od kandidatov pričakujemo:
— visoko izobrazbo tehnične smeri
— vsaj 3 leta izkušenj na področju komunikacij ter sistemskega 
programiranja
— aktivno obvladovanje angleškega jezika
— veselje do skupinskega dela in strokovnega izpopolnjevanja
— kreativnost ter samostojnost pri reševanju nalog.
Dela in naloge objavljamo za nedoločen čas, s polnim delovnim 
časom.
Prijave naj kandidati pošljejo v 8 dneh po objavi na naslov:
Iskra ZORIN, TOZD CAOP, Trg revolucije 3, Ljubljana 
Dodatne informacije dobite pri Juretu Božiču, tel.: 213-213, int.: 
23-46.
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Iskra Iskra Iskra Baterije
S podelitve jubilejnih nagrad,
priznanj in državnih odlikovanj v DO Zmaj

26. marca praznuje DO Zmaj svoj rojstni dan, saj so se prav tega dne leta 1923 zbrali delničarji v 
zadružni gospodarski banki na Miklošičevi cesti in ustanovili podjetje Hydra, iz katerega seje raz
vil današnji Zmaj. Letos so obletnico obeležili s slavnostno sejo delavskega sveta DO, z edino 
točko dnevnega reda: Podelitvijo jubilejnih nagrad, priznanj in državnih odlikovanj.

Zbranim delegatom DS, odliko
vancem, nagrajencem in jubi
lantom je spregovoril predsednik 
DS Ljubo Jamnik, udeležence pa je 
pozdravila tudi predsednica sku
pščine Ljubljana Šiška Anka 
Tominšek.

/mam prijetno dolžnost, da po
skušam na svoj način in v skladu z 
našim skupnim namenom obeleži
ti današnjo slavnostno sejo v okvi
ru podelitve državnih odlikovanj, 
priznanj Zmaja in jubilejnih nagrad 
sodelavcem za njihovo, jubilejno 
zaokroženo delovno dobo v Zmaju.

Dovolite mi, da najprej pozdra
vim vse odlikovance, nagrajence, 
jubilante, delegate delavskega sve
ta delovne organizacije, predsed
nico skupščine Ljubljana-Šiška 
Anko Tominšek, glavnega direkto
rja delovne organizacije, Rudija 
Vavpotiča, direktorja obeh temelj
nih organizacij, predstavnike druž
benopolitičnih organizacij in sam
oupravnih organov, vodje področij 
in ostale goste.

Da smo izbrali današnji dan ni 
naključje. Kajti 26. marca 1923. leta 
so se zbrali delničarji v zadružni 
gospodarski banki na Miklošičevi 
cesti. To je bil dan, ko seje rodil da
našnji »Zmaj«. Tako lahko upra
vičeno rečemo, daje prav današnji 
dan »praznik tovarne ZMAJ«, oz. 
njenega kolektiva.

Kose tako iz preteklostivračamo 
v sedanjost in načrtujemo tudi že 
prihodnost ugotavljamo, da je naš 
delovni vsakdan vpet v izredno 
zaostrene gospodarske razmere in 
to v obdobju, v katerem se z veliki
mi napori borimo za načrtovane 
cilje. Postavlja se vprašanje kako 
trasirati našo nadaljnjo pot. Zave
damo se, da so se s podobnimi 
vprašanji srečevale že prejšne 
generacije delavcev Zmaja pa ven
dar je danes drugače, saj so 
vprašanja o naši nadaljnji poti 
prežeta s širšimi družbenimi raz
sežnostmi. V času gospodarske 
krize sta se razbohotila še admi
nistracija in birokracija, proti kate
rima se samoupravni mehanizem 
uporno bori, kot se bori proti mno
gim drugim pojavom, ki smo jim 
priče vsak dan.

Nekateri zunanji dejavniki silo
vito posegajo v našo gospodarsko 
sposobnost, v naše načrte in hote
nja in nam brez zadovoljivih 
možnosti nalagajo nove obreme
nitve.

Sodelavke in sodelavci — obsta
ja nevarnost, da bo posameznikom 
pošla sapa in, da se prepustijo 
tokovom stihije. So seveda tudi ta
ki, ki zavestno oblikujejo odklone 
iz skupne naravnanosti. Prišel je 
čas, ko moramo utrditi našo not
ranjo enostnost in izoblikovati 
skupne poglede na jutrišnji dan. 
Da bi to dosegli moramo vključiti 
slehernega delavca tega kolektiva, 
ne glede na izobrazbo, ali naloge, 
ki jih opravlja. Skrajni čas je, da na 
vseh toriščih našega delovanja, to

Dobitniki državnih odlikovanj
je v družbenopolitičnih organizaci
jah, samoupravnih organih in v 
strokovnih krogih uveljavimo ta
kšno aktivnost, ki bo položaj Zmaja 
prevesila navzgor. Naj ne bo niko
gar, ki bi stal ob strani in naj ne bo 
nikogar, ki bi rekel, da ne zmore.

Sodelavke in sodelavci, gostje!
l/se to o čemer sem govoril je le 

del naše stvarnosti, s katero se so
očamo. Položaj Zmaja, takšen kot 
ga ima danes, je odvisen predvsem 
tudi od nas samih.

Zato je pred nami velika naloga, 
da z zdravimi silami, fizičnim in um
skim delom popeljemo Zmaj v 
obdobje, ko bo sleherni delavec 
občutil več, kot le socialno varnost, 
v obdobje, ki bo naravnano na 
večje zadovoljstvo delavca.

Tovariši in tovarišice! Prav je, da 
kritično presojamo določene stva
ri, 'kot je prav, da sproščeno iz
ražamo zaslužena priznanja lju
dem našega kolektiva, tistim, ki 
smo jim danes namenili to 
slavnostno sejo delavskega sveta 
delovne organizacije. Zato dov
olite, da v imenu delavskega sveta 
delovne organizacije in v svojem 
imenu vsem odlikovancem, na
grajencem in jubilantom iskreno 
čestitam.

Ljubo Jamnik

Red zaslug za narod s 
srebrno zvezdo:

Marijan Mayer, roj. 1932, vodja 
operativno tehnične kontrole ka
kovosti. Zaposlen v tovarni Zmaj 
od leta 1962. Mayer je med najbolj 
aktivnimi delavci na področju sam
oupravljanja in družbenopolitične 
aktivnosti v delovni organizaciji. 
Bil je sekretar osnovne organiza
cije Z K, predsednik 10 sindikata la
ni pa mu je pojekel dvoletni man
dat predsednika delavskega sveta. 
Že 15 let ureja glasilo Glas Zmaja, 
zadnja leta kot odgovorni urednik. 
Za to delo je prejel posebno priz
nanje delovne organizacije.

Red dela s srebrnim 
vencem: .

Rudolf Francelj, roj. ,1931, vodja 
nabavne službe, zaposlen v Zmaju 
od leta 1957. Poleg izredno vestne
ga opravljanja strokovnega dela, 
aktivno dela v sindikatu. Pod 
njegovim vodstvom je dejavnost 
sindikalne organizacije dobila po
seben razmah na področju po
vezovanja z drugimi družbenopoli
tičnimi organizacijami pri razvija
nju samoupravljanja in delegatskih 
odnosov.

Jože Hren, roj. 1945, direktor 
TOZD Specialne baterije Šentvid 
pri Stični, zaposlen v Zmaju odleta 
1968. Kot dober delavec je hitro 
napredoval. L. 1972 je postal vodja 
proizvodnje baterij, leto kasneje 
obratovodja in leta 1976 vodja ob
rata v Šentvidu pri Stični. Od leta 
1980 je direktor TOZD. Za uspešno 
delo na področju gospodarstva in 
družbenopolitičnega dela je prejel 
I. 1978 plaketo Zmaja. Jože Hren je 
aktiven tudi v delegatskem sistemu 
— predsednik je zbora uporab
nikov SIS za vzgojo in izobraže
vanje, kjer deluje že drugo man
datno dobo, član je tudi izvršnega 
odbora Rokometnega kluba Gro
suplje. '

Meda Rom. roj. 1927, v Slovenski 
Bistrici, vodja finančne službe (up
okojena v letu 1984) je bila 
zaposlena v Zmaju od leta 1959. 
Odlikuje jo strokovno in zelo 
vestno delo ter pravilen odnos do 
dela z družbenimi sredstvi. Njena 
družbenopolitična aktivnost v de
lovni organizaciji se je odražala v 
angažiranem zavzemanju za do
sledno izvajanje vseh predpisov in 
pravilno in pravočasno informi
ranje organov samoupravljanja. 
Meda Romova je bila en mandat 
član upravnega odbora, dva man
data predsednik sindikalne orga
nizacije, en mandat sekretar ZK, 
več let pa je vodila aktiv Zveze 
borcev v delovrfi organizaciji.

Milan Štih, roj. 1933, referent za 
študij dela in časa. Zaposlil se je v 
Zmaju leta 1956, kot ključavničar. 
Zaradi bolezni je opravil poklicno 
rehabilitacijo in že 20 let dela kot 
referent za študij dela in časa. Ima 
posluh za vsakega sodelavca in je 
stalno vključen v delo samouprav
nih organov, ali družbenopoliti
čnih organizacij. Zdaj je predsed
nik delavskega sveta in član odbo
ra počitniške skupnosti.

Vladimir Telban, roj. 1942, 
ključavničar, zaposlen v Zmaju od 
leta 1961. Kot strojni ključavničar 
opravlja najzahtevnejša dela pri 
vzdrževanju strojev. Je uspešen 
inovator, racionalizator in izdelo
valec novih strojnih elementov in 
sklopov, avtomatska finalizacija3- 
voltnih baterij, v zaključni fazi sta 
stroja za avtomatsko doziranje 
stročnic in za pokrivanje ploščatih 
baterij.

Medalja dela:
Oto Grošelj, roj. 1943, strojni 

ključavničar, zaposlen v Zmaju od 
leta 1965. Pri svojem delu dosega 
izredne in nadpovprečne rezultate. 
Z inovacijskimi rešitvami je preo
blikoval več strojnih elementov in 
sodi med tiste vzdrževalce, ki so 
sposobni rešiti najzahtevnejše na
loge. Aktivno deluje tudi na podr
očju samoupravljanja. Zdaj opra
vlja funkcijo predsednika samou
pravne delavske kontrole.

Podelitev posebnih pri
znanj zaslužnim delav
cem — 1985 leto:

Franci Srebotnik, Tončka Krek, 
Filip Medved, Jože Anžlovar, Mat
jaž Bavdež.

Podelitev skulptur 30 
letnim jubilantom:

Amalija Flis, Anka Hajdarovič, 
Anica Kastelic, Slavica Kolar, Tilka 
Lemut, Franc Lendero, Anka Rivo, 
Vera Sirnik, Marija Škof, Marija 
Vardjan.

30 letni jubilanti —
1985 leto:

Vera Sirnik, Franc Lendero.

20 letni jubilanti — 
1985 leto:

Gabrijela Drab, Slavica Erjavec, 
Fanija Filiposka, Avgust Grabljevec, 
Franc Grden, Oto Grošelj, Jože 
Lavrin, Marija Rus (Lj.), Marija Šul, 
Alojzija Zadravec, Anton Žagar.

10 letni jubilanti — 
1985 leta:

Senija Bekanovič, Anica Fortu
na, Simona Germšek, Emica Ko
vač, Zoran Majstorovič, Ivan No
vak, Marija Oven, Rozalija Pucelj, 
Stane Savič, Marko Sinjur, Marija 
Štefančič, Marija Rus (Šentvid).
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ra Avtoelektrika Iskra Iskra Is
Delavci Avtoelektrike pri češkoslovaških železarjih

Krepak stisk delavskih rok
Že od nekdaj stremi sindikat Iskre — Avtoelektrike Nova Gorica tudi po tem, da 

bi vzpostavila čimveč stikov s sindikalnimi delavci drugih delovnih organizacij, 
ne le v naši domovini, ampak tudi v tujini. Odlično sodelujejo predvsem z italijan
skimi naprednimi sindikati, prav v zadnejm času pa se je to sodelovanje razširilo 
tudi na delavce Češkoslovaške, z železarji iz Košič. Predlansko in lansko leto so 
letovali na našem Jadranu v času, ko zmogljivosti Avtoelektrike niso bile polno 
zasedene, pred 14 dnevi in prejšnji teden pa so bili delavci Avtoelektrike na obi
sku pri teh železarjih.

Takoj na začetku pa moramo 
povedati, da to ni vse. Prav sin
dikalni stiki pa so že privedli ta
ko daleč, da se je sodelovanje 
razširilo tudi na komericalno 
dejavnost, saj bo že letos kupi
la Avtoelektrika 1000 ton 
pločevine za svoje potrebe, 
konkurenčne v primerjavi z uv
ozom iz zahodnih držav, pred
vsem v ceni, odpirajo pa se tudi 
možnosti za nakup toplova- 
Ijane pločevine, le-to pa bo da
la Avtoelektrika v predelavo 
domačim proizvajalcem, s či
mer bi se izognila plačilu de
vizne soudeležbe. Torej za 
Avtoelektrike izredno ugodna 
stopnja sodelovanja tudi s te 
plati!

Povrnimo se spet k obisku. 
Vožnja je bila dolga, kar 1100 
kilometrov loči Novo Gorico 
od Košič, pomembnega in
dustrijskega središča Slovaške. 
Prispeli smo utrujeni, a srečno 
in se namestili v udobnem 
hotelu, last železarne Košič. 
Pogled na to mesto, s katerek
oli vzpetine, ostane na dimni
kih, plavžih in hladilnih stolpih 
železarne Vychodoslovenske 
železarne. Dim, para in ognjeni 
jeziki plamena dokazOjejo, da 
se delo tu ne zaustavi niti za 
trenutek. Imeli smo priložnost 
naslednji dan spoznati to težko 
delo. Življenjski utripsmočutili 
na mestu, kjer prekladajo rudo 
in v koksarni, kjer plavži bru
hajo žarečo lavo železa, ohlaje
ni bloki surovega železa za
puščajo jeklarno, turbine elekt
rične centrale dajejo energijo 
enotam valjarn in vso to ak
tivnost krmili človek. Proizvodi 
človekovih rok in uma za
puščajo železarno v obliki 
pločevine, cevi, ulitkov, uk
rivljenih profilov, konstrukcij. 
Železarne, kjer je danes 24 
tisoč zaposlenih, so zrasle z 
delom delavcev, inženirjev, 
znanstvenikov. Z izrednim za
nimanjem smo občudovali re
zultate tega dela, posamezne 
tovarne tega giganta, ki se

Pogled na del železarne Košiče
razprostira na površini 800 
hektarov. Delavci, ki so prispe
vali k razvoju te železarne so 
nam najlepše prikazali, kako je 
ta gigant spremenil njihovo 
pokrajino, kako globoko je 
prodrl v mesta in vasi širše ok
olice. V tem delu Slovaške, od 
koder so ljudje polni iluzij od
hajali v svet s trebuhom za 
kruhom, v tem delu, kjer je bil 
življenjski standard v preteklo
sti zelo nizek, so zrasle nove to
varne, razvila so se mesta in 
vasi.

Košiče, kjer živi danes okrog . 
250 tisoč prebivalcev, so se tu
di močno spremenile. Zrasle 
so nove moderne četrti s šola
mi, bolnišnicami, kulturnimi 
centri, mesto je polno zelenic 
in cvetličnih gred. Skoraj 8 
stoletij staro mesto se je po
mladilo, postalo je dinamično, 
moderno. V njem so gleda
lišča, galerije, državna fil
harmonija, muzeji, med temi 
smo si ogledali tudi muzej, kjer 
imajo največjo svetovno zbirko 
starega denarja in zlatnikov. 
Na stotine in na tisoče ljudi je 
spremenilo način življenja, 
živijo bolje, odkar poznajo 
svojo moč in z optimizmom 
zrejo v bodočnost.

Vse te spremembe so spre
menile tudi človeka, njegovo 
duševnost in značaj. Poleg

mogočnosti, je železarna tudi 
simbol teh sprememb, dokaz o 
sposobnosti ljudi iz Košič in 
bližnjih naselij. Mnoge roke, 
doslej navajene srpa in vil, so 
se privadile železu in jeklu. To
varna je rasla skupaj s člove
kom in človek je rasel skupaj s 
tovarno. To sožitje vpliva na 
razvoj ljudi zdravih nazorov in 
pristnih čustev, ki se lahko po
rajajo samo ob trdem delu. Za 
sentimentalnost tu ni prostora, 
tu vlada samo zdrav duh in re
snično prijateljstvo.

Ljudje si zastavljajo visoke cilje 
in so sposobni in pripravljeni žrtvo
vati se za skupno korist. Delo je 
glavni smisel njihovega življenja. 
Jemljejo ga kot nekaj naravnega, 
tako kotsonce, vodo, zrak. Napolni

jih z zadovoljstvom in dost
ojanstvom. Jezijo se, če gre v to
varni kaj narobe, prizadevajo si 
premagati ovire in probleme zato, 
ker tovarno ljubijo in zato, ker jih 
nek notranji ogenj žene novim us
pehom, novim zmagam naproti.

Zavedajo se svoje cene in vedo, 
da zadnje besede še niso rekli. 
Znanstveno-tehnična revolucija 
vedno prinaša spremembe, zahte
va vse kvalitetnejše delo. Rezultati 
te revolucije se morajo odražati v 
praksi. In vtem pogledu taželezar- 
na ne zaostaja, dokaz temu pa je 
sistematična modernizacija proiz
vajalnih enot in opreme.

Upamo, da smo vam dragi bralci, 
s tem sestavkom vsaj v grobem pri
kazali življenje in delo ter kraj 
čeških prijateljev, s katerimi sode
luje kolektiv novogoriške Iskre. In 
kot je ob slovesu poudarila simpa
tična Maja, upravnica hotela, kjer 
smo bili tri dni gostje, to ni le golo, 
v nekem smislu formalno sodelo
vanje. Tako zbliževanje ljudi iz 
dveh različnih dežel je najlepša 
možnost za ohranitev miru na sve
tu. Besede, ki povedo veliko, zato 
morajo biti tudi nadaljnja prizade
vanja usmerjena prav v to smer.

Gotovo to srečanje ni bilo 
zadnje, saj v službi varstva pri delu 
in družbenega standarda v Avto- 
elektriki že razmišljajo, kako bi 
sodelovanje poglobili tudi na dru
ga področja, na primer enkrat 
letno srečanje mladih v športnih 
panogah itd. Torej spodbudni 
začetki, ki so vsekakor uresničljivi.

.Prijazni gostitelji so nam raz
kazali še nekaj znamenitosti, med 
katerimi je bila vsekakor najlepša 
Jasovska jama, sicer ne tako veli
ka, kot naša Postojnska, a izredno 
zanimiva z mogočnimi stalaktiti in 
stalagmiti.

In tako se je približal čas našega 
odhoda. Po prisrčnem pozdravu 
smo klene, trdega dela navajene 
češkoslovaške železarje iz Košič 
morali zapustiti. Obogateni z novi
mi spoznanji smo se spet podali na 
dolgo pot, se ustavili še v Bratislavi 
ter zavili še skozi mogočni Dunaj, 
kjer je res kaj videti. V zgodnjih jut
ranjih urah pa smo srečano prispe
li do svojih domov.

Marko Rakušček
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Drugi o nas
• Radio, televizija in nekateri časopisi (Dnevnik, Borba) so 
objavili vest dopisnika Tanjuga v Turčiji, daje Iskra vAnkari 
turškim partnerjem predstavila svoj nov digitalni sistem 
Iskra 2000. Na predstavitvi so bili prisotni ugledni turški 
poslovneži in strokovnjaki iz ministrstva za telekomunika
cije, PTT in armade. Iskra si tako odpira vrata za nadaljnjo 
prodajo telefonije na turško tržišče s sistemom 2000. Prve 
dobave central bodo že v letošnjem letu, v naslednjih letih 
pa pričakujejo povečanje dobav. To je že drugi nastop Iskre 
na področju turške PTT (prisotna je že s sistemom 500 A v 
turški pošti). Za sistem Iskra 2000, ki glede na dosedanje 
svetovne dosežke sodi med najsodobnejše tovrstne 
sisteme, se zanimajo turške pošte, železnica in armada. 
Poleg sistema 2000 v Iskri pričakujejo nadalnje sodelo
vanje s Turčijo tudi na področju zaprtih mrež (energetika) 
in zasebne telefonije.

• Na temo ekološka problematika v Semiču se je v 
zadnjem času razpisal praktično ves slovenski tisk. Žal se v 
sredstvih obveščanja s tem v zvezi pogosto pojavljajo razne 
dezinformacije in polresnice, ki zamegljujejo dejansko 
stanje in sprožajo v javnosti raznealarmantne, neosnovane 
govorice. Najnovejša poročanja so bolj objektivna in ut
emeljena. Tako piše Ljubljanski Dnevnik, da je sedaj manj 
strupa v Beli krajini. Komisija izvršnega sveta Slovenije za 
koordinacijo strokovnega dela pri reševanju onesnažene 
Krupe s polikloriranimi bifenili je namreč ocenila, da so 
dosedanji ukrepi, ki sojih predlagale in opravile strokovne 
organizacije, zdravstvena služba, DO Iskra Semič in uprav
ni organi v celoti upravičeni in opravljeni. DO Iskra Semič je 
1. februarja ustavila proizvodnjo kondenzatorjev, polnjenih 
s polikloriranimi bifenili, pripravila program ter začela sani
rati odlagališča in druge negativne posledice proizvodnje 
spornih kondenzatorjev. Rezultati preiskav vzorcev živil 
živalskega izvora (mleko, perutnina, kurja jajca) kažejo
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občutno nižjo količino bifenilov kot prej. Zdravstveno 
stanje delavcev in prebivalcev, ki so bili izpostavljeni 
polikloriranim bifenilom, bo Univerzitetni inštitut za medi
cino dela, prometa in športa še naprej stalno spremljal v 
sodelovanju z drugimi strokovnjaki UKC, Zavoda za zd
ravstveno varstvo Slovenije in krajevne zdravstvene službe.

• Slovenska računalniška revija Moj Mikro je posvetila dvost
ranski članek mednarodni razstavi učil in šolske opreme, ki bo od 
8. do 12. aprila v Ljubljani in kjer bo računalništvo osrednja tema. 
Kot pravijo organizatorji razstave učil, je prav pri računalništvu 
zmeda največja, mnenja med šolniki in drugimi, pooblaščenimi za 
to področje, se najbolj krešejo. Zato bo imela računalniška vzgoja 
največji sejemski prostor in bodo zlasti o njej razpravljali na spre
mljajočih posvetovanjih. Udeležbo na razstavi so potrdili številni 
tuji in domači proizvajalci računalnikov, med njimi tudi Iskra. 
Bistvena novost, do katere naj bi se dokopali v času razstave je po
skus, da bi standardizirali računalniške učilnice. Predstavniki 
Zavoda za šolstvo menijo, da je edini izhod standardizirati opremo 
in pa tudi izobraževanje učiteljev. Od posvetovanj pričakujejo 
določene rešitve, saj naj bi se na tem sejmu srečali združeni do
mači proizvajalci računalnikov, ki jim velja še posebej prisluhniti. 
Predstavniki Iskre Delte so povedali, da vidijo v svoji udeležbi na 
razstavi dohodkovni interes, ki bi se dolgoročno obrestoval, tudi 
oni so namreč zainteresirani za širjenje računalniškega 
opismenjevanja. Iskra Delta bo na razstavi pokazala, kaj lahko po
nudi trgu pa tudi kakšne prijeme uporabljajo pri lastnem organizi
ranju računalniških tečaj.

• Novico o proizvodnji novih litijevih baterij v DO Iskra — Zmaj 
so objavili številni jugoslovanski časopisi. Listi navajajo, da bodo s 
proizvodnjo pričeli letos in, da bodo do konca letošnjega leta pr
oizvedli 10.000 teh baterij. Nove litijeve baterije imajo vrsto 
prednosti pred cink-manganovimi dioksidnimi baterijami, ki jih je 
tovarna proizvajala doslej. Dajejo petkrat večjo specifično energijo 
in delujejo tudi pri izredno nizkih temperaturah — od minus 50 do 
100 stopinj. Nove baterije so namenjene predvsem za uporabo v 
profesionalni elektroniki v industriji, prometu, medicini in 
znanosti.

Iz tujega strokovnega tiska
Svinje
proti mamilom

V Zahodni Nemčiji sozdresi- 
rali divjo svinjo Lojzko, ki odk
riva skrita mamila, kot so hašiš, 
kokain in heroin. 90 kg težka 
Lojzka je uspešnejša od up
orabljenih nemških ovčarjev. 
Divje svinje so namreč specia
listke za odkrivanje gomoljev 
globoko pod zemljo, ker se z 
njimi prehranjujejo. Nemci pra
vijo, da jih bo po zgledu Lojzke 
moč hitro izuriti za te policijske 
namene. Poli,čaji bodo poslej 
vodili vepre na vrvici...

Žolčni kamni
Na ameriški Mayo kliniki so 

odkrili snov, ki neposredno 
raztaplja kamne v žolčniku. 
Snov, imenovana MTGE, raz
taplja kamne v velikosti do 2 
cm in to v nekaj urah . Stran
skih učinkov pri poskusnih 
osebah do sedaj še niso ugoto
vili. Medicina sicer že pozna 
snovi, ki razstapljajo žolčne 
kamne, vendar jih morajo pa
cienti uživati dlje, včasih celo 
tri leta. V 25 do 50% primerov je 
treba postopek ponoviti.

Novo sredstvo MTGE vbriz
gajo zdravniki neposredno prek

katetra v žolčnik. Slaba, že se
daj ugotovljena stran je, da je 
potrebna skrajna previdnost 
glede količine zdravila, saj 
prevelika doza lahko prizadene 
rdeča krvna telesca, oz. uniči 
celice tkiva.

Univerzalni teleskop
V Leningradu so izdelali unive

rzalni teleskop za opazovanje in re
gistracijo vseh nebesnih teles. 
Teleskop je namenjen za Akade
mijo znanosti v Kazahstanu in ga 
bodo postavili v zvezdami na goro
vju Tien-Šan, na meji med SZ in 
Kitajsko.

Glavno zrcalo ima premer pold
rugega metra in ga to pot niso izde
lali iz optičnega stekla, temveč iz 
toplotno-obstojnega sitala. S tem 
bodo odstranjene tudi najmanjše 
deformacije na površini zrcala ob 
velikih temperaturnih spremem
bah na gori. Kar 12-tonsko apara
turo krmili računalnik, ki hkrati raz
poznava tudi karakteristike posa
meznih zvezd. Leningrajska tovar
na, ki je teleskop izdelala, je 
vodilna v proizvodnji preciznih 
znanstvenih aparatur za astrono
mijo. Izdelala je tudi največji, 6 
metrski zrcalni teleskop na svetu, 
za observatorij na severnem Kav
kazu in tudi za razne druge v 
Estonski, Ukrajini, Azerbajdžanu 
itd.

Prve baterije
Že leta 1936 so izkopali na 

Bližnjem vzhodu zaprto vazo, jo 
očistili in postavili v muzej. Sele 
zdaj pa so jo arheologi razstavili. 
Ugotovili so, da je stara 2000 let in 
da je pravzaprav baterija — galvan
ski člen. Vaza, izdelana iz žgane 
gline, je imela v sredini oksidirano 
železno palico, okrog nje pa ci
linder iz bakra. Cela vaza je bila 
zgoraj in na koncu palice zalita z 
bitumnom. Arheologi so že ugoto
vili celoten postopek, ni pa jim še 
jasno, kakšen elektrolit (kislino) so 
uporabljali takratni tehniki, stara je 
namreč izhlapela.

Zanimivo je, da je Italijan Galva- 
ni s tem izgubil svoj zgodovinski 
primat izumitelja prve baterije- 
—galvanskega člena.

Aluminij — energija
Že nekaj let poskušajo, kako bi 

kemično energijo v aluminiju 
spremenili neposredno v elekt
rično. Prvi uspešni poskusi so že 
znani. Greza pridobivanjeenergije 
v procesu spreminjanja aluminija v 
aluminijev hidroksid. Kisik, ali 
zrak, morska voda, aluminij kot 
»gorivo« in tanke zračne elektrode 
so sestavni deli nove akumu
latorske odprte celice.

Aluminijeve zračne baterije lah
ko vsebujejo do 300 VVh/kg (brez 
slane vode do 2000 VVh/kg) ener

gije. Ameriški znanstveniki vidijo 
prav pri teh novih baterijah 
možnosti za praktično uporabo v 
električnih avtomobilih. Hitrost 
avtomobilov in njihovih pospeškov 
bi . a primerljiva s sedanjimi 
r ‘omobili, oz. drugače povedano:

. .omobili moči 30 kVV s potovalno 
razdaljo 1500 km bi imeli baterijo z 
maso 50 kg aluminija.

Prek Atlantika
V bližini Atlante v ameriški zvez

ni državi Georgiji izdelujejo najda
ljši svetlovodni kabel na svetu in 
sicer transatlantski TAT-8, ki naj bi 
ga položili do 30. junija 1988 med 
Evropo in Severno Ameriko. 6500 
km dolgi kabel bo prenašal hkrati 
37.800 telefonskih pogovorov. In
vesticija bo veljala 335 milijonov 
dolarjev.

AT + T Bell laboratoriji so razvili 
v ta namen kabel, ki je sestavljen iz 
12 steklenih vlaken s premerom 8 
mikrometrov. Modulacija bo pote
kala z infrardečim laserjem valov
ne dolžine 1,3 mikrometra. Dose
danje raziskave so potrdile, da ima 
kabel zelo majhno dušenje. Na raz
dalji 101 km obsega leO,38decibe
la na km, zato bodo postavili ojače
valnik le vsakih 57 km.

Zbral, prevedel 
in priredil 

Marjan Kralj
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Dušan Željeznov

Ing. Marjan Lavrenčič

Nikoli 
zadovoljni 
s svojim 
delom

»Napak bi bilo govoriti pretežno 
o uspehih zato,« je nadaljeval svoje 
pisanje ing. Lavrenčič, »ker se prav 
na napakah največ naučimo. To je 
drag študij, ki prav zategadelj ne 
sme iti v pozabo. Stalen osnovni 
tovarniški kader ga pretvori v tradi
cijo, ki naglo vpija vse novince. Vsa 
prva leta smo trpeli na povezavi 
med oddelki. Prihajalo je, na 
primer, do zaostritve odnosov med 
orodjarno in produkcijo, med 
konstrukcijo in orodjarno na eni in 
med proizvodnjo na drugi strani. 
To pa zato, ker še nismo znali med 
seboj sodelovati in, kersešenismo 
dovolj spoznali. Stvari smo nerod
no reševali, navadno po ovinkih ta
ko, da so bili spori neizogibni. 
Nismo imeli nikogar, ki bi nas učil 
pravilnega vodenja sodelavcev, 
vodenja sestankov in psihologije 
dela. Medsebojne odnose in 
odnose do podrejenih smo zelo 
izboljšali šele na osnovi analiz 
storjenih napak. Sola nam tega 
znanja ni dala. Voditelji smo se po 
večini prvič znašli na odgovornih 
mestih. Prenekateri smo se zavijali 
v uradno strogost in uporabljali 
šablonsko odločnost, drugi so bili 
spet premehki in neodločni. Vsak 
po svoje smo si predstavljali lik 
dobrega voditelja. V odločilnih tre
nutkih, ko bi morali sodelavcu pri 
njegovih težavah pomagati, smo 
izgubili z njim stik. Danes, kote na
pake odstranjujemo in se trudimo, 
da bi se naučili znanstvenih metod 
vodenja in poučevanja ljudi, smo 
vsem onim sodelavcem in sodelav
kam, ki so kljub omenjenim teža
vam ostali na svojih mestih, dolžni 
zahvalo in priznanje. Nismo pa 
vedno grešili. Znali smo poiskati 
stik z delavci, ceniti njihovo delo in 
se od njih praktičnega dela učiti ta
ko, da delovne metode in konst
rukcije, stalno izpopolnjujemo. 
Posebno čutim potrebo, da se za
hvalim izkušenim orodjarjem in 
mojstrom ter vsem delavcem, ki so 
me učili orodjarstva in obdelave in, 
ki še ved no z veseljem povedo o sv
ojih izkušnjah.

Minilo nas je prvo navdušenje 
nad tem, da smo izdelali prve 
izdelke, ker smo med tem že spoz
nali, da je še teže uvesti serijsko pr
oizvodnjo, Treba se je bilo spo
prijeti z organizacijo proizvodnje. 
Pri drobnih proizvodih z majhnim 
številom operacij nismo imeli 
posebnih organizacijskih proble
mov. Ko smo odstranili tehnološke 
težave in izdelali ustrezna orodja, 
je proizvodnja nemoteno stekla. Z 
naraščanjem števila različnih ses
tavnih delov in operacij pa so na
stajali terminski problemi. 2e kar 
dobro uvedeno delovno dokumen
tacijo in evidenco dela je nenadno 
pretrgala dnevna evidenča. Papirji 
so se potrojili, sama evidenca pa je 
administrativno delo popetorila. 
Zaradi obsežnega administrativne
ga dela. so nastajale napake. Naj
daljše operacije so prej trajale do 
pet dni, zdaj pa je bilo potrebno 
dele dnevno oddajati. Ta povečani 
transport in kopičenje delov v 
kontrolah je povzročal, da so se de
li izgubljali, dnevna evidenca je iz
gubila ves svoj pravi pomen. Sele 
po dveh letih, ko smo se spo
razumeli, da je najvažnejši ob
račun ter, da ima dnevna evidenca 
lahko določena odstopanja, smo 
lahko spet zagotovili kroženje 
delov. Za to spremembo direkcija 
elektroindustrije, ni vedela in je bil 
tak ukrep precej predrzen.«

V prvem letu obstofja tovarne je 
pod vodstvom znanega strokov
njaka prof. ing. Lasiča začel nasta
jati tudi razvojni laboratorij. S tem 
so bile tovarni dane že vse osnove 
za resno delo. Poleg ogromne mn
ožine malih proizvodov so razvojni 
tehniki in inženirji začeli razvijati in

konstruirati vrsto kompliciranih 
proizvodov, kot kinoprojektor z 
ojačevalnikom in zvočniki, enofaz
ni števec, električni vrtalni stroj, 
telefonske elemente itd. Tako 
'lahko rečemo, da je bila v razvoju 
tovarne s tem prva faza, to je us
tanovitev tovarne, zaključena in, 
da je v drugi fazi nastala velika bit
ka za pripravo programa velike 
nove tovarne elektrotehničnih in 
finomehaničnih proizvodov.

Laboratorijska delavnica je bilav 
tedanjsm obsegu premajhna, da bi 
lahko prevzela izdelavo večjih 
prototipov, kot je, na primer, 
kinoprojektor, električni vrtalni 
stroj, risalna miza s paralelo
gramom in risalna glava, električna 
ura, enofazni števec itd. Tako je bi
la v jeseni 1946. ustanovljena 
prototipna delavnica, ki smo jo na
meravali uporabiti tudi za po
skusno proizvodnjo. To je le delno 
uspelo, ker smo morali že po enem 
letu večino strojev oddati novemu 
oddelku za izdelavo kinoprojektor
jev. Prva prototipna delavnica je bi
la v sedanjih prostorih ročne.oro
djarne in vzdrževanja strojev. Vo
dja delavnice je bil Anton Kos, 
vodja struženja pa Franc Humer. 
Delavnica je bila priključena oro
djarni. Tu sta med drugim razvijala 
tudi Julij Novljan in Pavel Rink. V 
tej fazi razvoja smo delali marsikaj 
samo zato, da bi se naučili obvla
dati novo tehniko in še nepoznano 
tehnologijo. Razvoj je vendar pri
pravljal toliko novih proizvodov, ki 
jim orodjarna in produkcija še nis
ta bili kos. Zato smo svoje' sile 
preizkušali in zbirali podatke na 
vseh področjih dela. Na revolver- 
skih avtomatih tipa »lndex« smo

začeli izdelovati dele za avtomo
bilske ventile in ventileza dvokole
sa. V program smo vzeli, na primer, 
elektrodne sponke za suhe baterije 
tovarne »Zmaj« samo zato, da bi se 
izpopolnili v vlečenju pločevine. 
Naše prvo kombinirano orodje za 
postopno vlečenje na ekscentrični 
stiskalnici je bila kapica za pritr
ditev cevnega priključka v cev 
zračne črpalke za dvokolo. Pri 
izdelavi enostavnih bakelitnih držal 
za senčnike in bakelitnih stropnih 
rozet smo spoznali tehniko izde
lave bakelitnih delov. Morali smo 
še spoznati tehniko stiskanja kera
mičnih izdelkov, tehniko mrzlega 
brizganja aluminija, vlivanja v ko- 
kile in strojno vlivanje pod pri
tiskom, brizganje umetnih mas, 
globoki vlek kompliciranih ne
simetričnih oblik itd. Večkrat smo 
se samo zato odločili za kombinira
na orodja, na primer, za prebijanje, 
izrezovanje in krivljenje, da bi tudi 
to delo obvladali in se dostojno pri
pravili za bodoče naloge. Tako sta 
konstruktor orodij in orodjar drug 
drugega razvijala in si utrjevala 
znanje. Daleč so že tisti časi, ko 
smo se spoprijeli z osnovnimi 
problemi. Ni nas sram povedati, da 
smo imeli veliko težav, da smo 
neposrečena in nerodna orodja 
metali stran zato, da bi se naučili 
narediti boljša. Konstrukterji glav
ne konstrukcije pa so se učili od 
tehnologov in se razvijali ob pr
oizvodnih težavah, ki jih je bilo tre
ba sproti odstranjevati. Mislim, da 
je najbolj pozitivna stran v razvoju 
Iskre ta, da nismo s svojim delom 
nikoli zadovoljni in smo vedno pri
pravljeni še bolje delati. Težava je 
le v tem, da ne zmoremo vsega 
hkrati.
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Dan
za očeta

Nad sivo streho tovarne se je vleke! 
pod nebo gost, sajast dim in se izgubljal 
v težke, črne oblake, ki so spet prinašali 
dež. Bil je marec, a pomlad, ko da je za
mujala. Dan na dan je deževalo. Medlo 
sonce je komaj kakšno jutro obliznilo 
velika fabriška okna, obrnjena na 

'cestišče.

Avtobusi, ki so pripeljali z vseh strani 
ljudi na delo so ustavljali, škropili blato 
čez in čez po umazanem cestišču, ob
račali na širokem parkirnem prostoru 
in se spet vračali.

Pred tovarniškimi vrati so se začeli 
nabirati delavci popoldanske izmene. 
Ura še zmerom ni bila dve in pri vratarju 
še ni bilo prave gneče.

Branko je pritekel pred vrata med 
prvimi. Ko je videl, da je sam. seje pos
tavil ob kraj vratarnice, nekaj časa 
okleval, nato pa le vstopil.

Vrata v velik o proizvodno hab so bila 
odprta na stežaj. ven se je vali! težak in 
gost zrak. nasičen od olja in vlage, ki je 
posebno zdaj. na pomlad kar silila iz 
betonskih tal.

Delavke, sedele so razporejene v treh 
vrstah, so druga za drugo vstajale, bri
sale mize in z volnenimi nitmi stroje, s 
katerih se je cedilo olje. Po tleh so ležali 
ostanki struženja in rezkanja, snažilka 
jih je počasi in previdno pometala h kra
ju. na kupe.

Stegnil je vrat. pogledal noter pa se 
spet skril za vogal.

Ženske so se še kar naprej nekaj 
pomenkovale, se prerekale, smejale, si 
odpenjale halje in stresale z njih prah in 
drobne ostružke, nazadnje pa le začele 
druga za drugo odhajati v garderobo.

Slopi! je na drugo stran vrat in jo 
počakal.

»Martina!." je zaklical, ko je le prišla 
mimo.

Bila je zadnja, ki je zapuščala 
delavnico.

»Kaj hočeš?."je rekla odsekano in se 
hitro obrnila nazaj, če ju katera izmed 
delavk opazuje.

»Obljubila si. da bom otroka videl 
vsak leden pa mi jih nič več ne 
pripelješ!." je reke! glasno in se postavi! 
prednjo, da jo je ustavil.

»Milica je imela vročino. Iztok lepa 
tako ne mara," se mu je izmuznila zdaj 
na drugo stran.

Oče sem in enkrat na teden hočem vi
deti svoje otroke!" se je zdaj zadrl še 
glasneje, da je delavka, ki je prišla 
mimo postala in debelo pogledala v 
Martino. To jo je še bolj razkačilo.

»Oče! Oče! Tak oče. kot si ti..." gaje 
odrinila k steni in si jezno začela brisali 
mokre roke v haljo. »Lepa reč... Prej si 
komaj čakal, da si se nas znebit, zdaj bi 
nas rad spel nazaj. Saj tenerazumem."

»Pustiva listo... Rajši mi povej, kaj 
vse to pomeni?"

»To pomeni, da bi imeli radi odslej 
mir pred tabo.«

»Ampak, saj sva se lepo zmenila. En 
dan v tednu sta otroka moja. En dan mo
rata imeti tudi očeta..."

Martina ni rekla nič na to. le obrnila 
se je in mu mislila uiti.

»Počakaj!." jo je spet pograbi! za 
roko in jo obrnil k sebi.

»Kaj pa ti hočem?« Postalo mu je 
neznansko vroče in ves se je tresel.

»Zmerom kaj hočeš, to je! In kadar 
sta otroka pri tebi. laka dobim nazaj, da 
ju potlej ves leden ne morem spraviti na 
red.«

»Če jima kaj kupim, ni nič narobe. Ti 
sama tako nimaš denarja."

»Ne za tiste trapaste avtomobilčke, s 
katerimi misliš, da jih boš kupil...«

»Ne boš rekla, da hujskam... Da jima 
govorim proti tebi...«

»Kaj mi mar. pravzaprav...« Dolgo in 
žalostno ga je pogledala.

Domovini
Prelivajoča se svetloba sončnih žarkov 
se je ujela v pajčevino neštetih nitk.
Mavrica pisanih barv je odsevala 
skozi goste veje mojih žit.

•

Raste! sem kot hrast v poljani življenja 
in sončni žarki so mi dajali moči. 
ko sem odraščal.
Posta! sem največji hrast v rebri
in daleč naokoli segajo moje veje in korenine življenja.

Zakoreninil sem se globoko v žemlji 
in črpa! sokove življenja, 
ki mi jih je da jala rodna zemlja.

Poljubljal sem to zemljo moje domovine ' 
s koreninami svojega telesa.
Hrepene! sem po lepoti neštetih jezer, 
gora in dolin, ki sem jih videl. , 
ko sem sc sklanjal nad rodno grudo.

V viharnih nočeh mojega življenja, 
ko sem že mislil, da me bo vihar iztrgal iz zemlje 
sem sc še bolj zarji v tvoje srce. 
domovina moja in se te oprijet

Matevž Kleč

Spustil je roki ob sebi in odnehal. Ka
dar gaje takole gledala, semit je zasmi
lila. Zasmilila kljub vsemu, kar je bilo 
med njima. Otroke je preživljala zdaj v 
glavnem sama. za tista bora dva milijo
na si niso mogli kaj prida privoščiti. To 
je bilo videti tudi na njej. Bita je bleda, 
shujšana, a še zmerom čedna. Komaj 
sedemindvajset let je imela, ko sla šla 
narazen. Mogoče ima že drugega...

»Martina....«je zajecljal, »kaj. ko bi 
se o tem enkrat resno pogovorila. Sa
ma. ne tukaj.«

Pogledala je v tla in začela z nogo ri
sali neke figure po tleh. Vide! je. da je 
živčna in zbegana. Pa ji ni hote! ne ene
ga. ne drugega...

Hote! ji je še veliko povedati, ko jo jg 
takole gledal, a ma je bila že dve. popol
danska izmena je začela z delom, stroji 
so se spet oglasili. Mora! bo na delo. Ce 
ga ho mojster spet dobil tu. na hodniku, 
bo hudo. Posebej še zato. ker Martina 
tako hoče. Mariina bi rada imela mir 
pred njim. otroke- zase. od njega pa 
samo denar, nič drugega. Vsakemu 
pripoveduje, da je on vsega kriv. On in 
njegova družba... da. Mariina zna pove
dati in seči ljudem pod kožo. on pa ne. 
Tudi lastni sodelavci mu ne verjamejo, 
kako je v resnici bilo pri njih. Kako je 
bežal od doma zavoljo nje in njenih čud
nih navad. Zakaj takrat ni skrbela za 
otroke tako. kot danes? Zakaj jim ni 
kuhala, zakaj je odhajala zvečer zdoma, 
ko je bil on na delu? de bilo res vse to za
radi njega in njegovih prijateljev, ki jih 
je tu pa tam pripeljal v stanovanje, v

majhno podstrešno stanovanje, kjer so 
se še sami trije komaj obračali?

»Mariina, prišel jih bom iskat jutri, 
prosim!«

»Ura je dve proč. Brane. Na avtobus 
moram. Ne vidiš, kako naju gledajo..."

Kolikokrat jo je takole ogovarja! listi 
čas. ko sla se spoznala. Takrat ga je sa
ma rada čakala, tekla je za njim po hod
niku. če jo je spregledal, jokala, se 
pogovarjala tudi po po! ure. če je bi/ /e 
on za to. Skrivala sta se za vogali, 
dokler se je dalo. Potem je delala vso 
malico, da je nadoknadila normo, kur je 
zamudila. Zdaj pa je vsake minute 
škoda...

»No? reci že kaj!"
»Dobi! jih boš jutri, da boš sil! Samo. 

da mi boš potlej da! mir! Komaj so me 
nehali opravljati pa me bodo spel začeli. 
Ne ustavljaj me več pred drugimi in ne 
gnjavi me!«

Zadnje besede je spregovorila skoraj 
v joku. Zasukala seje na petah in izgini
la za vrati. Pa saj ji tako ni imet več kaj 
reči... Danes že ne...

Stopi/ je ven. na zrak. Izpljunil je 
pred noge okus po olju in odplakah in se 
naslonil na steno.

Po tlaku so mimo njega zapeli kora
ki. Martina je odhajala domov, mudijo 
se ji je. k otrokoma.

E robu nasproti tovarneje med drevje 
prilezlo sonce. Bilo je medlo, bledi
kasto. a sijalo je vendarle.

Torej je le prihajala pomlad, kljub 
vsemu, čeprav počasi, a prihajala je...

Polona Škrinjar

Foto kino klub Nova Gorica 
Soške elektrarne, 65000 Nova Gorica

prireja

razstavo fotografije 
Nova Gorica 1985
ki vključuje

6. razstavo fotografije,
7. razstavo diapozitivov 
in razstavo
Dia Primorska 1985
ter vabi k sodelovanju avtorje iz Jugoslavije in zamejske Slovence. 
Tema razstav je poljubna. Žirirali bomo samo dela, ki še niso bila 
razstavljena v Novi Gorici. Razstave Dia Primorska se lahko udel
ežijo avtorji iz slovenskih primorskih občin in zamejski Slovenci iz 
tržaške, goriške in videmske pokrajine.
Avtor lahko pošlje na vsako razstavo največ 6 fotografij formata 30 
x 40 cm, oz. 6 diapozitivov v okvirčkih 5x5 cm. Na vsakem delu naj 
bo zapisana zaporedna številka, naslov dela ter priimek in ime 
avtorja. Diapozitivi morajo imeti znak za pravilno lego v levem 
spodnjem kotu.
Priložite prijavnico z natančnim naslovom avtorja, njegovim razs- 
tavljalskim nazivom, imenom in naslovom kluba ter seznamom po
slanih del. Če želite izvedeti za rezultate takoj po žiriranju, pridajte 
dopisnico z vašim naslovom in seznamom del.
Koledar razstave:
Sprejem del do: 8. 4. 1985
Žiriranje: 12. 4. 1985
Otvoritev razstave fotografije: 14. 6. 1985
Projekcija diapozitivov: • 14.6.1985
Vračanje del: 31.7.1985
Sprejete fotografije bodo razstavljene v galeriji MEBLO od 14. 6. 
1985 do 28. 6. 1985. Otvoritev bo 16. 6. 1985 ob 18. Istega dne ob 
19.30 bo projekcija diapozitivov v mali dvorani kulturnega doma.
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Memorial
Franca
Kotarja

Premišljujem, kako bi naš pokoj
ni novinar Franc Kotar napisal 
članek o smučarskem tekmovanju 
za »Pokal dvorišča«, tekmovanju, 
ki nosi zdaj ime prav po njem — 
»Memorial Franca Kotarja«.

Tekmovanje je bilo v torek, 26. 
marca v prelepem vremenu na Kr
vavcu, udeležilo pa se ga je skoraj 
100 smučark in smučarjev iz petih 
Iskrinih kolektivov iz Stegen. Spet 
moramo, tako kot Frenk pred dve
ma letoma, zapisati: »To tekmo
vanje zagrizeno traja že nekaj let in 
na veliko razočaranje drugih so 
doslej vedno zmagali sodelavci iz 
Mikroelektronike«. Res, tudi tok
rat, čeprav bi jih letos kmalu »ulovi
la« DSSS IEZE. Na tretje mesto so 
se uvrstili Feriti, na četrto Zmaj, 
smučarji iz Orodjarne pa so si 
progo, izmed vseh najbolj podrob
no ogledali, »natančnost pa terja 
tudi čas«, kot je dejal nekdo 
pozneje v dolini.

Legenda »Pokala dvorišča« in 
zdaj »Memoriala Franca Kotarja« je 
razen Mikroelektronike tudi Janez

Šport in rekreacija

Zaradi vse večjega zanimanja za smučarski tek, bi na Memorialu Franca Kotarja veljalo v prihodnje 
uvesti tudi tekmovanje v tej smučarski disciplini. Sliko smo si »sposodili« z letošnjih zimskih špor
tnih iger SOZD Iskra. (Foto Lado Drobež)

Sever iz Orodjarne, ki je tokrat 
zmagal že trinajstič.

Rezultati: ženske razred A: 1. Ta
tjana Jagodic (ME), 2. Meta Fužir 
(Fe), 3. Nadja Lovrenčič (Z), 4. Ani
ca Lombrovski in 5. Marina Kavčič 
(obe DSSS).

Ženske razred B: 1. Nevenka Go
rjanc (ME), 2. Natija Obermeir, 3. 
Irena Drobež (obe DSSS), 4. Meta 
Muhič (Fe) in 5. Tanja Matjaž (Z).

Moški razred C: 1. Igor Gornik 
(ME), 2. Matjaž Kovačič (Z), 3. Aleš 
Suhar (ME), 4. Zoran Petrovič (Or) 
in 5. Marjan Zalar (Fe).

Moški razred D: 1. Dušan Bitenc 
(ME), 2. Iztok Tominec (DSSS), 3. 
Marko Mrak (Fe), 4. Ivan Milatovič 
(ME) in 5. Dušan Tomšič (Or).

Moški razred E: 1. Janez Sever 
(Or), 2. Jože Celjar (ME), 3. Niko 
Pehani (DSSS), 4. Rudi Schoos 
(ME) in 5. Matjaž Peklenk (Or).

LD

Švedska merila za enoto treniranja
prof. Drago UlagaPiše

Nekateri so vajeni telovaditi 
po malem vsako jutro, ali vsak 
večer. Seveda so tudi taki, ki 
nikoli ne telovadijo, pač pa ho
dijo bolj, ali manj redno na 
sprehode. O planincih je 
znano, da so dejavni predvsem 
konec tedna, ko hodijo v gore.
Očitno je, da posvečajo ne
kateri telesni vadbi premalo 
časa, nekateri pa tudi preveč.

Najboljša rešitev je v pravi me
ri, to je v taki športni vadbi, tako 
redni in tako intenzivni, kakr
šna najbolj ustreza potrebam 
človeka. '

Medvednica
Planinska sekcija DO Iskra v Kranju bo priredila v 

soboto in nedeljo 13. in 14. aprila 1985 zanimiv izlet 
po planinskih poteh Medved-nice (Sljeme 1035 m, 
Zagrebška gora).

Zbrali se bomo na kranjski železniški postaji ob 6. 
zjutraj in se z vlakom peljali do Zagreba, kjer nas 
bodo čakali planinski prijatelji iz Brodarskega institu
ta. Z njihovo pomočjo bomo obiskali najzanimivejše 
predele Medvednicd, poskrbeli pa bodo tudi za pren
očišče v njihovem domu na Glavici. Dvodnevno turo, 
ki ne bo posebno naporna, bosta vodila M. Čelik in J. 
Jošt. Udeležencem priporočata lažjo, toda dobro 
opremo (obutev). Predvidoma se bomo vrnili v Kranj 
v nedeljo okrog 19.

Prijave in vplačila (400.- din) sprejema Volga Pajk 
iz tajništva DO ERO, do srede 10. aprila.

Ko so v mednarodnem ko
miteju »Šport in prosti čas« raz
pravljali o problematiki redne 
vadbe, so Finci svoje stališče 
takole precizirali: Vrhunski
tekmovalci trenirajo vsak dan, 
za privržence rekreacije pa je 
dovolj, če se urijo po trikrat 
tedensko. Samo v tem primeru 
jih prištevajo v statističnih po
datkih med aktivne športnike.

Tudi švedski strokovnjaki 
upoštevajo načela redne in 
dovolj intenzivne vadbe. Lago
den sprehod ne zaleže, treba je 
vsaj pet minut hoditi zares 
hitro! Pri švedski sindikalni 
športni zvezi so uvedli posebne 
norme, ki veljajo kot optimalne 
enote treniranja za zdravje. Na
vajamo nekaj primerov:

— intervalna vadba hoje in 
teka v naravi — najmanj 3 km,

—- športno orientiranje v 
obliki hoje in teka — najmanj 3 
km,

— tek na smučeh — najmanj 
5 km,

— hitrostno drsanje — naj
manj 1 km,

— kolesarjenje — najmanj 
10 km,

— plavanje — najmanj 200 
m.

Najbolje bi bilo, če bi se 
delovni ljudje vsak dan sprosti
li in razgibali, sistematična

vadba pa, ki traja približno pol 
ure, naj bo trikrat na teden. Ko 
razmišljamo o redni športni 
rekreaciji v vseh letnih časih, 
naj opozorimo še na priporoči
la zdravnikov — fiziologov. Za
vzemajo se predvsem za po
speševanje vzdržljivosti, ker je 
le-ta največjega pomena za 
vzdrževanje sposobnega srca, 
ožilja in dihal. Če se kdo odloči 
samo za kegljanje, za bali- 
hanje, ali za dviganje uteži, je 
potrebno, da dopolnjuje svojo 
enostransko vadbo tudi z 
živahno hojo, kolesarjenjem, 
ali npr. igranjem nogometa. Ko 
pa gre za vprašanje odmerjanja 
športne obremenitve, da ne bo 
niti premalo, niti preveč, sta 
nam v pomoč tehtnica (preve
rjanje telesne teže!) in subjek
tivno dobro počutje.
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Planinska sekcija DO Iskre Kranj

Priprave na hojo v gore
Gotovo je to misel že vsak vrtel sam 

pri sebi, ali z drugimi. Veste, najtežji je 
začetek. S kom bi šel, ali šla, kdaj bi šel 
pa saj ne zmorem in se bodo norčevali z 
mano, nimam opreme, kaj naj vzamem s 
sabo pa vprašanje hrane in ojej! Tako 
zgodaj je treba vstati, pa gneča kot bi — 
pred letom stal v vrsti za kavo — . 
Nešteto kolebanj je. Na žalost zelo rado 
zmaga tisto »čez komod ga ni«, osta
nimo rajši kar doma. Gorani nora, nor je 
tisti, ki gre gor. Potem pa nastane lep 
sončen dan. Gore se svetijo in ti hudo
mušno pravijo »prav ti je«. Jaz pravim, 
ne to je že moja stara mama vedno 
govorila »korajža velja« kadar sem se 
ves »scagan« odpravljal na izpit. Takole 
je enkrat je treba vgrizniti v kislo 
jabolko. Povem vam ne bo vam žal.

Obstajajo 3 vrste planincev. Indivi
dualisti (samotarji), planinci ljubitelji 
manjših skupin, ali družb, oz. družin in 
končno kot temu prvi in drugi pravijo 
planinci tropov. Res pa je, da imavsaka 
skupina svoje prednosti. — Samotar je 
nedvomno najbližji naravi. Kar stopi sez 
njo. Prisluhne lahko vsakemu šeleste
nju lista, vidi gamse, opazi samotno 
cvetko, veliko lepega vidi. Tudi ustavi se 
lahko, kjer se hoče. Vse to je res, vendar 
je nekaj slabih strani samotarstva. Češe 
planincu kaj zgodi in če hodi po odro
čnih krajih, ali ob neobičajnem času, ni 
nikogar, ki bi mu pomagal. — Večjo 
prednost imajo majhne skupine, ker tu 
ni nevarnosti ne pomoči v primeru 
nesreče, je pa druga nevšečnost — ni 
miru. Ne moreš toliko prisluhniti naravi, 
kot če si sam. Seveda če sta samo dva in 
eden noče govoriti, potem je tudi mir. 
Večja nevšečnost pa je če te do podn
ožja pripelje avto, ker se moraš vračati 
nazaj. To velja seveda tudi za samotarje. 
In večja skupina, ali trop? Večja skupina 
ni tako gibčna kot manjša. Ima pa vedno 
izkušeno vodstvo in se skoraj nikoli ne 
vrača na izhodiščno točko. Tudi 
pestrost izletov je veliko večja. Pa dren? 
Veste, v mislih imam skupino do 50 ljudi. 
Ta se raztegne in če, hočeš, lahko hodiš 
tudi sam, seveda v razdalji med prvim in 
zadnjim vodnikom. Veliko se tudi v ta
kšni skupini lahko naučiš, ali navadiš ta

ko, da pozneje lahko hodiš v manjši sku
pini. V skupino se vračaš le takrat, če je 
cilj izleta teže dostopen; ali neznan.

No določene stvari pa veljajo za vsetri 
zvrsti planincev. Najteže je, vsaj jaz mi
slim tako, zgodno vstajanje. Ves teden 
vstajam, pozimi še pred petelini pa mo
ram še v soboto, ali nedeljo tudi. Tu pra
vzaprav razen zgodnjega spanja, ni 
pomoči. Dvoje pa še lahko narediš. Vse 
si pripravimo že prejšnji večer in se zjut
raj avtomatično oblačimo kot bi šli v 
službo. Le obleči seje treba drugače, a 
vendar vzamemo še nahrbtnik, se po 
malem jezimo »že spet grem na šiht« in 
gremo na avtobus. Druga stvar, ki 
pripomore k zgodnjemu vstajanju je 
glasna budilka, vsaj zdvemazvoncema, 
ki smo jo postavili v najbolj oddaljeni 
konec sobe.

Druga težava začetnika planinca je 
oprema. Osnovno oblačilo, no to se ta
ko reče, so čevlji. Ti morajo biti tuti us
trezni. Poleti in v suhem vzamemo čim 
lažje obuvalo, vendar čez gleženj in s 
profiliranim podplatom. Pozimi, ali v 
mokrem vremenu mora biti obutev ta
kšna, da drži vodo, mislim od zunaj v 
čevelj. Naslednje oblačilo so hlače. Le
te morajo biti takšne, dane ovirajo hoje 
nevkreber in, da so času ustrezne. Poleti 
so lahko kratke hlače, le. da bodo potem 
kolena malo obtolčena. Na splošno so 
lahko kratke hlače le kot rezerva. Perilo 
naj bo bombažno in vedno tudi 
rezervno v nahrbtniku. Srajca naj ne bo 
iz sintetičnih vlaken, temveč iz bom
baža. Biti mora ohlapna in vpijati mora 
pot. Sabo moramo vzeti tudi toplo 
oblačilo, pulover, ki bo grel v višinah in 
na grebenih, kjerznabiti precej hladno.
Biti mora volnen, ali vsaj ta naj bo v veliki 
večini. Ostala nujna oprema je anorak, 
ali sintetični vetrnijopič. Naj bočim lažji 
in imeti mora kapuco. V nahrbtnik so
dijo tudi rokavice-palčniki, topla kapa 
čez ušesa in obramba proti dežju stari — 
dežnik, seveda zložljiv. Vse to spravimo 
v nahrbtnik, ki naj bo čim lažji. Dobro je 
če posamezne stvari zložimo v polivinil 
vrečke, da nas ne bo dež presenetil.

Ekipno šahovsko prvenstvo
Dne 13. 3. je bilo ekipno sindikalno šahovsko prvenstvo Iskre v Kranju. 

DO Kibernetiko in DO Telematiko so zastopale tričlanske ekipe posamez
nih TOZD, DO ERO pa so zastopale tri kombinirane ekipe.

Pred začetkom tekmovanja je za edinega favorita veljala močna in ize
načena ekipa TOZD Stikala v postavi Janez Krek, Albin Obleščak in Ma
rjan Kern, za katero se je zdelo, da bo brez prave konkurence. V širši krog 
ekip, ki naj bi tudi na koncu tvorile vrh turnirske tabele pa so sodile ekipe 
TOZD Orodjarna I, Števci I in ERO I.

Tekmovanja se je udeležilo trinajst ekip, zato je v vsakem kolu ena od 
ekip »počivala« Najbolj množično zastopstvo — kar tri ekipe, je imela DO 
ERO. Po dve ekipi pa sta predstavljali TOZD Števci in Orodjarno.

Po prvih kolih je kazalo, da do borbe za prvo mesto res ne bo prišlo. Eki
pa Stikal je namreč že po četrtem kolu krepko prevzela vodstvo in sicer z 
dvanajstimi točkami,sledila jim je ekipa ERO I — 9 točk, ki pa je v drugem 
kolu počivala, Orodjarna I — 7 točk, počivala je v prvem kolu, Terminali s 
6,5 točkami in Števci I — s 6 točkami, ki so bili prosti v tretjem kolu.

V petem kolu pa je ekipa ERO I presenetila Stikala in jih premagala z 
rezultatom 2:1. Stikala (13 točk) so kljub porazu ostala v vodstvu (zaradi 
dvoboja več), ERO 1(11 točk) pa je zagrozil s prodorom v sam vrh, medtem 
ko so ostale ekipe malo zaostale.

Po šestem kolu se je razlika med vodilnima zmanjšala samo na eno 
točko. Po sedmem kolu pa je bila razlika spet dve točki, toda v osmem 
kolu Stikala »počivajo« in ekipa ERO I je ta trenutek izkoristila in se z 18 
točkami izenačila na prvem mestu. Dokonča —zadnjih pet kol sta vodilni 
ekipi osvojili kar po 14 točk od 15 možnih in tako s po 32 točkami delili 
prvo mesto.

Ekipa ERO I je zaradi zmage v medsebojnem dvoboju osvojila pokal za 
prvo mesto in tako še enkrat potrdila, da lanska zmaga na troboju delov
nih organizacij Kibernetika, Telematika in Električno orodje ni bila zgolj 
slučajna. Za ERO I so nastopili Leon Mazi, Franc Bambič in Jože Novak. 
Druga je bila ekipa TOZD Stikala, tretje mesto pa si je priborila ekipa 
TOZD Orodjarna I.

Ostale podrobnosti o poteku tekmovanja pa si lahko ogledate v spo
dnjih tabelah.

L. M.

Roke morajo biti pri hoji proste. Tor
ba, ali krušnjak nas bo tolkel po nogah 
in bo v veliko napotje. In palice, pozimi 
hodimo obvezno z dvema smučarskima 
palicama. Po nekajkratni hoji, ko boste 
nekajkrat padli čeznje se jih boste nava
dili in vam bodo v veliko oporo. Z njimi 
se da hoditi precej hitro in varno. Roleti 
je dobrodošla ena palica in to navadna 
leskova — večnamenska. Z njo si v 
glavnem pomagamo pri sestopanju in 
tako varujemo pred udarci pri sestopa
nju svoja kolena to je sklepe. Varuje nas 
še pred koprivami, psi, kačami, roso itd.

Pa pijača? Veliko pijače, posebno 
poleti! Dobro je, če začnemo piti čim 
kasneje. Alkohol ne sodi med pijače v 
hribih. To je pijača, če že mora biti za 
nižine. Ne verjamete? Poizkusite v vr
očini na sredi poti, ki gre potem še na
vzgor popiti eno nedolžno pivo. Videli 
boste, da so noge čudno težke in, daje 
hoja prava muka. Rajši bi hodili s 
sosedovimi, če bi to šlo. Pijača za hribe 
je čaj z limono in to poleti ne preveč sla
dak, da ne boste potem še bolj žejni. 
Pozimi pa naj bo čaj kar dobro oslad- 
kan. Poleti porabi planinec tudi do 3 I 
tekočine.

In hrana? Ne preveliko. Jesti je treba 
en dan pred turo, ali pa celo nekaj dni, 
med turo paletoliko, da ne bost e preveč 
zaposlili želodca. Dosti je če vzamete 
sendvič, ali dva pa nekaj piškotov, mor
da jabolka ali kakšno sadje. Dobro je, če 
prenesete vzeti sabo mleko, ali jogurt v 
tetrapaku, embalažo pa nesite s sabo v 
dolino.

Ali je zdaj že več korajže, ali je vse 
skupaj še bolj komplicirano? Pripor
očam vam, da se za prvi izlet odločitev

dogovoru s planincem, ali planinko, ki 
jo, ali ga poznate, pravi planinec se iz 
vas nikoli ne bo delal norca. Saj je vsak 
sam to že poskusil. Vsak je enkrat bil 
prvič v hribih. Ko se boste seznanili s 
skupino, bo pa naenkrat vse tako 
enostavno.

Najenostavnejše je, če dvignete 
slušalko in pokličete »2822 iz spodnje 
tovarne, ali 5 — 2822 z Labor. Rečeš, 
samo rad bi šel na izlet. Vsi podatki o na
slednjem izletu so v planinski omarici in 
še na posebnih listih s tipično planinsko 
markacijo.

Se nekaj. Priporočam vam, da 
začnete hoditi spomladi. Takrat imamo 
nalašč zato lahke in kratke izlete. Kot 
nalašč je to, da se organizem navadi na 
hojo. Pa tudi lepi so ti izleti. Torej — na 
naslednjem izletu se vidimo!

Igor Kloar
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pomeni, da ima ekipa odigran 
manj (tri partije)) kot ostale
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Kotiček za Iskraše
Se bomo greli s soncem?

Na to vprašanje danes šene poz
namo odgovora, vendar se človek 
pri svojem iskanju novega vira 
energije vse pogosteje obrača tudi 
k soncu. Čeprav izkorišča njegovo 
energijo v poljedelstvu ter posred
no pri uporabi vodne energije in 
energije vetra že dolgo časa, zdaj 
poskuša energijo sonca pretvoriti 
tudi v druge oblike, ki ju najbolj 
potrebuje — v toploto in elektriko. 
Za človeške razsežnosti je energi
ja sonca ogromna in večna.

Naša dežela ima dovolj velike 
potencialne možnosti za uporabo 
sončne energije. Za pokritje vseh 
slovenskih potreb po električni 
energiji bi potrebovali naprave, ki 
bi zavzemale 0.19% površine 
Slovenije in nadaljnjih 1.2% za 
pokritje potreb po toplotni energi
ji. Pri izračunu so upoštevane na
prave, ki jih lahko in jih že izde
lujemo tudi pri nas.

Tokrat si oglejmo kako je 
mogoče segrevati vodo s pomočjo 
energije sonca in kakšne naprave 
potrebujemo za to. Hranilnik toplote
Srce vsake naprave je sprejemnik 
sončne energije. Vgrajeno ima pl
oščato telo, podobno ploščatim ra
diatorjem. Imenujemo ga absorber, 
ki je črno prepleskan, da pretvori 
kar največ sončnega sevanja v 
toploto. Po absorberju kroži voda 
in se pri tem segreva. Da ujamemo 
čimveč sonca, absorber toplotno 
izoliramo spredaj s steklenim 
pokrovom, zadaj s toplotno izola
cijo. Vse skupaj pa je zaprto v 
ohišje, ki varuje sprejemnik pred 
padavinami in vetrom.

tprozom* kritino 

i | absorber

'toplotno izelocija

Sprejemnik sončne energije

Drugi osnovni elerhent je hranil
nik toplote. Le-ta spominja po obli
ki in namenu na klasične električne 
bojlerje, ki jih uporabljamo v 
vsakem gospodinjstvu. Le večji so 
in imajo vgrajen dodatni prenosnik 
toplote za povezavo s sprejemniki 
sončne energije. Namenjeni so za 
akumulacijo tople vode, saj jo le 
izjemno potrebujemo največ čez 
poldne, ko je sonce najmočnejše. 
V hranilniku shranjeno toplo vodo 
pa lahko uporabimo še dolgo 
potem, ko je sonce že zašlo. Za naj
enostavnejšo napravo za pripravo 
tople vode s soncem potrebujemo

poleg opisanih elementov le še ne
kaj cevi, da spojimo.oba elementa. 
V sprejemniku sončne energije se 
voda segreje, postane lažja, se 
vzgonsko dviga v višje postavljeni 
hranilnik, kjer se akumulira. Na 
njeno mesto v sprejemnik pa priha
ja hladna voda iz spodnjega dela 
hranilnika. Tak sistem imenujemo 
sistem z naravnim, oz. vzgonskim 
kroženjem. Ti sistemi so ceneni, 
vendar jih ne moremo uporabljati 
pozimi, saj pitna voda kroži 
'direktno prek sprejemnikov in bi 
pri nizkih zimskih temperaturah 
zmrznila. Hranilnik toplote pa mo
ra biti nameščen nad sprejem
nikom, saj v nasprotnem primeru 
kroženje ni mogoče. To pa včasih 
predstavlja arhitektonsko oviro.

Zahtevnejša naprava je sistem s 
prisilnim obtokom, pri katerem vo
da kroži med obema osnovnima 
elementoma s pomočjo črpalke. 
Taka naprava je sicer dražja, saj 
potrebujemo dodatne elemente, 
kot so obtočna črpalka, ventili,

kopičit

razstezno posodo, regulacijsko 
enoto. Vendar lahko deluje tudi 
pozimi, če zamenjamo vodo v 
sprejemniku z protizmrzovalnim 
sredstvom. Poleg tega imajo te na
prave višji izkoristek.

LEGENDA

2 REDUCIRNI VENTIL
3 PROTIPOVRATNI VENTIL
4 OOZRACEVANJE
5 VARNOSTNI VENTIL
s Črpalka
7 RAZTEZNA POSODA
8 REGULATOR
9 MANOMETER

10 TERMOMETER
11 TEMP. TIPALA

Za konec si oglejmo še, koliko 
klasične energije lahko prihranimo 
s sistemom štirih sprejemnikov 
sončne energije.

Prihranek ni majhen, še posebno 
če upoštevamo ljudsko modrost 
kamen na kamen, zrno do zrna...

Kdaj drugič pa o ogrevanju zg
radb s soncem in spreminjanju 
sončne energije v električno.

Sašo Medved

ID Iskra

Na živce 
mi gre...

Danes je moderno in za nekatere 
že skoraj častno biti živčen. Živčni 
ljudje polnijo že itak prenekatere 
čakalnice in dajejo zdravnikom 
največ opravka. Ti naj bi s kakim 
čudežnim zdravilom, ali pa s 
čudežno besedo, učeno ji rečemo 
psihoterapija, odstranili vse težave, 
ki jih mučijo. Poraba raznovrstnih 
pomirjevalnih zdravil se razrašča v 
zlorabo. Brez dvoma je živčnost 
znamenje, da nekaj ni v redu, da je 
treba nekaj narediti, nekaj spreme
niti. To pa ne pomeni, da je treba 
namesto apaurina vzeti adumb- 
ran, ali iti na klimatsko zdravljenje. 
Pomoč pri zdravniku ni tisto, kar 
potrebujejo te vrste živčni ljudje. Z 
njihovim zdravjem namreč ni nič 
narobe. Čeprav živčnost ni nič iz
mišljenega in čeprav so njeni znaki 
resnični, je zanje mogoča tudi dru
gačna razlaga kot bolezen. Ne 
pomenijo namreč nič drugega kot 
to, da se je v življenju nekaj zgo
dilo, kar je življenje spravilo iz 
pravega ravnovesja. Živčnost je 
torej alarm, da z našim življenjem 
(ne pa z zdravjem) nekaj ni v redu. 
Dostikrat vidimo, da človek hoče 
več kot zmore. Nekateri vlečejo 
breme, ki so si ga sami naložili z 
največjim naporom, ki jih utruja in 
pobija. Več biti, več ihteti, več pos
tati... vse to je lepo in prav, dokler je 
v skladu z našimi možnostmi in 
zmogljivostmi. Ko pa postane naša 
gonilna sila čisti egoizem, ko ne 
moremo prenesti, da bi imel sosed 
česa več, ali kaj boljše in ko 
zabredemo v strupeno vzdušje j are 
gospode, kjer vsak zase rine na
prej, čez vse in prek vseh, smo 
seveda resni kandidati za nervoze. 
Včasih seveda ne moremo govoriti 
o osebni krivdi. Živčnost je lahko 
posledica tega, ker se človek cepi 
med dve, ali več dolžnosti, ali ko 
gre za prehude obremenitve v slu
žbi in doma. Tudi pretiran strah za 
samega sebe lahko povzroči 
živčnost. V vsaki slabosti in prehla
du že slutimo najhujše, neozdra
vljive bolezni. Stisk in težav je 
nešteto. Veliko je tudi ljudi, ki ne 
znajo prenašati raznih neizbežnih 
udarcev. Vse jim je preveč in 
pretežko — stalno igrajo vlogo trpi
na. Vse več jetudi nervoz, ki jih spr
oži notranja praznina — eksisten
čni vakuum. Nekateri notranjo 
praznino zapolnjujejo z nenehnim 
pehanjem za materialnimi dobrina
mi, drugi z raznovrstnim uži
vanjem, zabavanjem ter histeri
čnim posnemanjem protestniške- 
ga, tujega, nenavadnega. Zlasti 
mladina rada posnema tuje vzor
nike, čeprav ji pogosto to ni v prid.

Ni res in ni nujno, da bi bili živčni 
zaradi pospešenega utripa da
našnjega življenja. Ne bi smelo biti 
neznosno breme, če v zakonu ne 
gre vse tako, kot bi moralo. Tudi 
stanovanje, ki morda ni tako, kot si 
ga želimo, naj nas ne spravi ob 
živce. Naši otroci navsezadnje niso 
le večna skrb in dolžnost, so tudi 
radost in uteha. Treba je pač pri
sluhniti zakonu življenja in se pot
ruditi, da bomo svoje življenje spra
vili v sklad z njim. Če bomo to znali 
napraviti, bomo manj živčni sami, 
manj živčne bomo delali ljudi okoli 
sebe in nam vsem bo lepše.
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Sladica z jabolki
Za en pekač (emajliran, z roči, ki 

ga ima vsako gospodinjstvo) 
rabite:
4 jajca
20 dag sladkorja 
20 dag margarine

To zmešate z mešalcem, da pos
tane penasto in naraste.

Nazadnje dodate 20 dag moke, 
ki ste ji dodali 1 kavino žličko pe
cilnega praška. Moko vmešate s 
kuhalnico, ne z mešalcem. Testo 
vlijete na pomaščen pekač. Na 
testo stresete 1 poln krožnik na 
krhlje narezanih jabolk.

Sladico pečete približno pri 180° 
(v že prej ogreti pečici) približno 
35-40 minut, da zarumeni. Hladno 
pecivo narežete na poljubne kose. 
Dober tek!

Dve juhi za 
vegetarijance

Ohrovtova juha
Sestavine: 1 manjša glava ohrov

ta, 4 dag masla, 1 žlička moke, 1 del 
kisle smetane, sol, popečene 
krušne kockice.

Navodilo: oprano, očiščeno in 
na štiri dele razrezano glavo ohrov
ta kuhamo v malo slane vode. Ko je 
ohrovt mehak, ga prepasiramo sk
ozi sito. Na maslu (ali olju) nare
dimo svetlo prežganje in dodamo 
prepasiran ohrovt. Dolijemo vroče 
vode, posolimo in malo poku
hamo. Čez nekaj minut, pred servi
ranjem začinimo s kislo smetano. 
Juho ponudimo s prepečenimi 
kockicami. Količino vode določite 
sami, glede na to, ali imate rajši 
bolj redko, ali gostejšo juho.

Smetanova juha
Sestavine: 2 del sladke smetane, 

1 šlička moke, 1 žlička kumine, 
limonin sok, popečene kockice 
kruha, sol.

Navodilo: v slano vodo, ki je 
zavrela, damo najprej kumino, do
damo 2 del smetane, v katero smo 
vmešali žličko moke. Juho po oku
su okisamo z limoninim sokom in 
polijemo čez prepražene krušne 
kocke.

Popravek
Vil. številki glasila Iskra, 

stran 10, je bilo v članku 
Tranzistorski servo regu
lator za enosmerne motorje 
s trajnimi magneti napačno 
zapisan priimek Semulič, 
pravilno je Semolič. Za na
stalo napako se Branku 
opravičujemo.

Iskra
Vprašanje moje se glasi:
Kaj vse delate v Iskri, 
da se tako iz nje iskri, 
ali le Ljubljana je zavita v megli?

V Iskri delajo od fenov do peči, 
vmes pridejo še mikserji, 
to dobra je tovarna 
urejena kot kasarna.

Telefon tu dobiš odličen 
ki izgleda, kot da ni resničen. 
Vse v tipkah je in belo, 
z njim je telefoniranje veselo.

A že tu je nova modna muha, 
ki kot ognjenik podatke bruha. 
Ne vem, ali ga je izumil Gartner, 
a vem, da se imenuje Partner.

Imeniten to je računalnik,
prosim, da pojasnite mi, kdo njegov je stvarnik.
Z njim se imenitno dela,
prodajna sezona z njim bo vesela.

A na žalost, zdaj moram končat, 
ker mama me pošilja spat.

OŠ Cvetko Golar-Trata 
Dejan Križaj, 5. b, 

Škofja Loka

Mali nasveti
Da vam ribe pri pečenju ne bodo 

razpadle, morajo biti nasoljene 
vsaj 15 minut, da se sol vpije.

•
Štruco suhega, starega kruha 

hočete porabiti. Zavijte kruh za 5 
minut v mokro krpo, nato ga 
odvijte in dajte za 20-25 minut v 
zmerno toplo pečico.

•
Dobro je vedeti, da se iz enega 

kilograma svežega mesa dobi pri
bližno 60 dkg kuhanega, ali pri
bližno 65 dkg pečenega.

•
Meso in kosti za kuhanje juh 

dajte izključno v mrzlo vodo. 
Zaželeno je, da hitro zavre. Peno, 
ki se napravi v trenutku, ko juha 
zavre, takoj odstranimo. Nato zma
njšamo gretje toliko, da juha komaj 
vidno vre. Med kuhanjem juhe ne 
dolivajte, ker s tem kvarite okus.

•
Če kuhate riž, ga ne smete meša

ti. Lahko pa lonec, ali kozico 
občasno potresete.

e
Vitamin A in karotin dobro 

preneseta kuhanje, kislina pa jih 
uničuje. Solate, npr. korenjevo za 
manjšeotrokezačinitez limono, ali 
kisom tik pred serviranjem.

•
Najboljšega procelana nikoli ne 

pomivajte v zelo vroči vodi, ker 
škodi glazuri.

Sam svoj umetnik
Z varčevanjem in stiskanjem ste 

le uspeli svoji majhni deklici na 
novo opremiti sobo. Lepa je in 
moderna pa vendar veste, da manj
ka še drobnih stvari, ki bi sobo oži
vile in kazale, da je tu bivališče 
petletne Tine. Z nekaj otroškimi 
slikami bo soba bolj vesela in le
pša.

Z malo dobre volje in fantazije 
pa še s Tinino pomočjo lahko z 
raznovrstnimi gumbi, ki jih imamo

v vsakem gospodinjstvu (če pa jih 
ni, jih nekaj cenenih kupimo), na
redimo prisrčne slike, ki bodo sobi 
v okras, vam pa v ponos. Na os
tanke blaga narišite preprosto 
risbo in jo obšijte z gumbi. Končan 
izdelek bo očka napel med štiri 
lesene letvice, če pa jih ni pri hiši, 
ima tudi obrtnik, ki uokvirja, 
cenene, enostavne okvire, ki bodo 
poudarili domačo umetnino. Poiz
kusite, ne bo vam žal!

Zahvala
Ob boleči izgubi naše drage 

mame

Ane Osterman
se zahvaljujemo za darovano 
cvetje, izrečeno sožalje ter de
narno pomoč vsem sodelavkam in 
sodelavcem TOZD Števci —števil- 
čnik, TOZD ATO — vtične enote, 
TOZD Terminali — Isicom super 

žalujoče hčerke: 
Anica Debeljak, 

Milena Leber 
in Marija Tušek
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SIEL CRUISE synthesizer (mono poly) in PEAVEV električno kitaro (s 

'kovčkom), oboje z deklaracijo, prodam. Informacije: dopoldne, tel. 213- 
213, int: 34-69, popoldne, tel.: 722-443.

Sprejmem popoldansko delo na domu. Naslov v Uredništvu glasila.
Garsonjero, ali sobo s souporabo kopalnice išče samski moški. Telefon 

dopoldne: 575-212, int.: 55, ali pod šifro »Predplačilo, ali brez«.

Edino, česar se je vredno naučiti, so stvari, ki se jih naučimo potem, kože 
vse vemo.

.m ■

Moči, pridobljene v prostem času nam pomagajo, da delo, ne samo obvla
dujemo, temveč ga tudi spreminjamo.

9

Kolikor više kdo pride v življenju, toliko bolj je odvisen od nasilne moči 
drugih

9

Okras hiše so prijatelji, ki zahajajo vanjo.

9

Dve leti potrebujemo, da se naučimo govoriti, petdeset let. da se naučimo 
molčati.

Srn , - .
ck ■> ; >vedih strokovnjakov leta 2050 največje

mesto sveto ' ?ustonvZDA, kjer je center NASA, ki nam
^ — vesolje.
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Šale
Žeja po znanju

»Gospa, vaš Mitja ima veliko 
željo po znanju,« pohvali učitelj 
enega izmed svojih učencev. »Da, 
da«, odvrne mati, »žejo ima po oče
tu, znanje pa po meni.«

Poklon
Ona: Kadar je nevihta, se vedno 

tako bojim.« On: »Razumljivo, kosi 
pa tako privlačna!«

— Vem, da si pil, dragi, toda kal 
sl pil?

ISKRA — glasilo delovnega kolektiva SOZD Iskra — Industrija za elektroniko, telekomunikacije, elektromeha- 
niko, avtomatiko in elemente — Ljubljana. Ureja uredniški odbor. Glavni urednik: Pavle Gantar, pomočnik 
glavnega urednika Miloš Pavlica, odgovorni urednik Dušan Željeznov, tehnični urednik Drago Pečenik. Izhaja 
tedensko — Rokopisov ne vračamo - Naslov: Ljubljana, Gregorčičeva 23/t, telefon: 223-977. Priprava za tisk: 
DIC TOZD Grafika, Novo mesto. Tisk: ČTP Pravica-Dnevnik, TOZD Tiskarna Ljudske pravice, Ljubljana. Po 
mnenju sekretariata za informacije IS SRS je glasilo oproščeno plačila davka od prometa proizvodov.


